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Miguel Ángel 
Fernández leva no 
PSOE desde o ano 
1987, e foi alcalde 12 
anos. Páx. 15

A oposición 
fala: o PSOE de 
Triacastela

O Pleno reclama á 
Xunta que resolva a 
falta de profesorado e 
a gratuidade dos libros 
de texto. Páx. 21

A Deputación 
pide atención á 
educación

Álex Losada, da AC 
Taekwondo Sarria, e 
o Concello de Sarria 
organizan o evento 
deportivo. Páx. 23

I Open do 
Camiño Vila de 
Sarria

Mercedes Vázquez

A fotógrafa mostra labores tradicionais re-
presentados por mulleres e homes. Páx. 8

Carme López

“A música tradicional vai máis alá, ten re-
lación con como vives”. Páx. 19

Pura López

No seu libro ‘La niña que quería ser pá-
jaro’, fala da vida no Páramo. Páx. 16-17

sarria
BNG e PP mostran a súa preo-
cupación pola situación na que 
se atopa o matadoiro. Páx. 2

láncara
Aprobouse no pleno a modifi-
cación do Plan Xeral de Orde-
nación Municipal. Páx. 14

paradela
O municipio acolleu a XXIX Fes-
ta dos Avós do Concello de Pa-
radela. Páx. 18

samos
Constitúese o Obradoiro Benito 
Feijoo cos seus primeiros oito 
membros. Páx. 20

o incio
Aproban un convenio para 
crear iniciativas no encoro de 
Vilasouto. Páx. 18

A cultura, no centro
Sarria acolle unha gran programación cultural, con moitas 
actuacións teatrais, durante os tres últimos meses deste ano 2024
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O Festival Esmorga Fest, que se 
celebrará os vindeiros 25 e 26 
de outubro, suma novos artistas 
e grupos de música. O evento 
de música indie celebrará a súa 
novena edición, coa primeira 
xornada na sala Litmar e a se-
gunda, o sábado, na Sociedade 
La Unión e á noite na Sala Lit-
mar, onde rematará o evento.

Os artistas e grupos confir-
mados son Atención Tsunami, 
Ghostwoman, Los Manises, 
Máquina, Músculo!, Mourn e 
Perro, Carmela, Cora Yako, El 
Chico López, Nudozurdo, Terrae 
djs, Terror Erótico Adolescente, 
Triángulo de Amor Bizarro, Ber-
nal, Ezpalak, Jor Ginho, Schulz 
dj, Sutan e Tristón dj.

Novos arti stas súmanse 
ao cartel do Esmorga Fest

O BNG de Sarria mostra a súa 
preocupación polo futuro do 
matadoiro municipal, despois de 
ter coñecemento dunha reunión 
a que convocou o alcalde Clau-
dio Garrido a representantes do 
sector cárnico, na que xustificou 
as dificultades de xestión do 
matadoiro e a necesidade de in-
versión para o seu mantemento, 
insinuando que dita instalación 
estaba abocada ao peche.
Ante este discurso, no BNG “con-
sideramos que o que fai falta é 
traballo e xestión para manter 
en funcionamento o único ma-
tadoiro que existe en toda a co-
marca de Sarria. A nosa comarca 
é unha comarca eminentemente 
gandeira, polo tanto, un servizo 
como este é esencial”, explican.
Efrén Castro, portavoz do BNG, 
mostrouse preocupado ante 
esta situación: “Hai tempo que 
nos preocupa a actitude do se-
ñor Garrido, e esta reunión con-
vocouna para tratar de xustificar 
o peche do matadoiro munici-
pal”, sostén.
Castro afirmou que o matadoi-
ro é esencial non só para Sarria, 
senón que para toda a comarca 
e manifestou que “somos cons-
cientes da dificultade de xestión 
e a necesidade de inversión que 
ten o matadoiro, pero ante isto 
o que fai falta é traballo e dotar 
orzamentariamente as inver-
sións necesarias”.
Así, finalizou asegurando que 
“dende o BNG imos facer todo o 
que estea nas nosas mans para 
evitar que Camiña Sarria peche 

o matadoiro; somos un Conce-
llo gandeiro e nós imos estar 
do lado do sector. Dende o BNG 
de Sarria levaremos a cabo di-
ferentes accións para loitar por 
un servizo tan necesario para a 
nosa vila”, concluíu.

OPINIÓN DOS POPULARES. Os 
concelleiros do PP de Sarria 
consideran “inaceptable” que 
o servizo do matadoiro muni-
cipal continúe pechado “máis 
dun mes despois dunha suposta 
avaría que o goberno local non 
foi capaz de solucionar”. E máis 
tendo en conta “o importan-
te prexuízo que o peche está a 
ocasionar aos usuarios que se 
ven na obriga de desprazarse a 
outros matadoiros”, segundo ad-
virten os populares.
O Grupo do Partido Popular ex-
pón que “ou ben estamos ante 
unha xestión pésima, ou ben é 
unha mera escusa para xustificar 
o peche do servizo, algo que xa 
deslizou o rexedor en varias oca-
sións”. En calquera dos casos, 
os populares cren que “a situa-

ción require que a concelleira 
responsable e o propio alcalde 
dean a cara para dar as explica-
cións necesarias en lugar de bo-
tar balóns fóra”.
A portavoz popular, Carmen 
José López, condena que “con-
tinuemos sen unha previsión 
seria en relación á recuperación 
da actividade” o que “pon de 
manifesto de novo a incapaci-
dade para facer funcionar un 
servizo que pode ser perfecta-
mente viable”.
“Esta situación, sumada ao bu-
rato de 200.000 euros nas arcas 
públicas de diñeiro do matadoi-
ro, evidencian unha desastrosa 
xestión do matadoiro municipal 
por parte deste goberno local”, 
sinalan dende o PP.
Xusto antes de destaparse o 
burato de 200.000 euros, o go-
berno de Camiña Sarria xa in-
tentara desfacerse do servizo 
do matadoiro ao principio do 
mandato. “Con esta suspensión 
confírmase o desinterese do 
goberno local respecto do ser-
vizo”, conclúen.

O BNG e o PP criti can a situación 
do matadoiro municipal

Meigas e Trasgos pon en 
marcha unha nova acti vidade
A Asociación Cultural Meigas e 
Trasgos organiza un novo obra-
doiro de costura tradicional 
durante o último trimestre do 
ano coa colaboración da Vice-
presidencia da Deputación de 
Lugo na súa área de Cultura.
Desta maneira, do 8 de outu-
bro ao 19 de decembro, to-
das as persoas que queiran 
aprender sobre costura para 
arranxar prendas de roupa, 

trapos e demais telas, poderán 
apuntarse chamando ao 639 
974 587 ou ao 693 863 171 ou 
no correo directiva@meigase-
trasgos.gal. Así, desde a aso-
ciación animan á veciñanza á 
participación na actividade.
As clases serán impartidas 
os martes e xoves de 19.00 a 
21.30 horas, co fin de que poi-
da ser compatible co traballo 
das persoas participantes.
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Volveu a Mostra de Teatro Iván 
Tourón Morais a Sarria con 10 
representacións teatrais que se 
desenvolverán na Casa da Cul-
tura co apoio do Concello de Sa-
rria, a Xunta de Galicia e a Depu-
tación de Lugo. 
Nesta edición, organízase, ade-
mais das propias escenificacións, 
un premio para as persoas que 
asistan a un mínimo de 4 obras, 
entrando así no sorteo dunha 
subscrición de tres meses ao 
centro deportivo e de saúde de 
Sarria ou gañar un lote de libros.
A programación, que comezou o 
20 de setembro, segue en outu-
bro coas obras ‘Os contos clási-
cos da tía Carolina’ da Compañía 

Valverde, que será representa-
da o venres 11 ás 17.30 horas; 
a obra ‘O achado do Castro’ da 
Compañía Os Pinchacarneiros, 
que terá lugar o domingo 13 ás 
20.00 horas; a obra ‘Jane e Ra-

chel’ da Compañía Trémola Tea-
tro o venres 18 ás 17.30 horas; 
e ‘Quen o diría’ da compañía 
Charamela Teatro, que será re-
presentada o domingo 20 de ou-
tubro ás 20.00 horas.

A Casa da Cultura acolle a Mostra 
de Teatro Iván Tourón Morais

Rebuldeira Teatro presenta o seu 
programa teatral para o resto do ano
A asociación e colectivo dedi-
cado ao teatro de Sarria, Rebul-
deira Teatro, vén de anunciar a 
programación das súas actua-
cións nos meses de outubro, 
novembro e decembro para 
que as persoas interesadas poi-
dan ir ver á agrupación actuar.
En outubro comezarán a xira en 
Ferrol o día 13, no que repre-
sentarán Cita previa ás 19.00 
horas. O día 18 de outubro es-
tarán en Paradela, represen-
tando Os vellos non deben de 
namorarse ás 19.00 horas. O 
día 19 estarán á mesma hora e 
representando a mesma obra 
en Bóveda e o día 20 en Samos. 
Finalmente, o día 26 estarán en 
Corcubión ás 19.30 horas repre-

sentando Cita previa.
En novembro, Rebuldeira Tea-
tro empezará o día 2 en Ponte-
deume representando Os vellos 
non deben namorarse ás 19.00 
horas e logo seguirá en Monte-
rroso o día 9 ás 20.00 horas e o 

día 17 a Sarria, onde tamén re-
presentará esa mesma obra ás 
20.00 horas.
Finalmente, en decembro, o día 
8, estarán en Friol ás 17.00 ho-
ras coa súa obra Os vellos non 
deben de namorarse.

O servizo Sarria Concilia vén 
de ser adxudicado á empresa A 
Billarda S.L. por un importe de 
193.468 euros e cun prazo dun 
ano de execución, no que se le-
varán a cabo as actividades de 
conciliación escolar, ludotecas 
de verán, Nadal e Semana San-
ta. Esta conciliación desenvol-
verase nos colexios Frei Luis de 
Granada, e Antonio Fernández 
López de Oural e na Escola In-

fantil Xela Arias, así como nos 
períodos non-lectivos terá lugar 
no Frei Luis de Granada e no IES 
Gregorio Fernández.
A empresa adxudicataria de-
berá subrogar a once traballa-
dores, un coordinador e dous 
monitores a xornada completa, 
así como outros oito monitores 
a xornada completa, un auxiliar 
de cociña e unha persoa de lim-
peza.

O servizo Sarria Concilia 
vén de ser adxudicado

Desde a Asociación Cultural Pe-
leriños informan das novas aulas 
para adultos e para os máis pe-
quenos ás que as persoas intere-
sadas xa se poden apuntar para 
este curso 2024-2025.
Desta forma, desde a asociación 
ofértanse diferentes acti vidades 
relacionadas coa música en dife-
rentes días da semana e horarios 
a parti r de mediados de outubro.
“Este ano dobramos os horarios 
en varias aulas, tanto infantí s 
como de adultos, debido á gran 

demanda que temos”, explican.
Así, as aulas para adultos serán 
os martes, con clases de canto 
e pandeireta ás 18.30 horas e ás 
19.30 horas con baile; os mérco-
res, con costura ‘trad’; os venres, 
con baile ás 20.00 horas; e os sá-
bados, con gaita e percusión ás 
18.30 horas.
Pola súa parte, as aulas infantí s 
serán os venres con dúas acti vi-
dades: ás 17.00 horas terá lugar 
gaita e percusión e ás 19.00 horas 
terá lugar a acti vidade de baile.

A Asociación Cultural Peleriños 
programa novas aulas con 
acti vidades para este curso
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O Coro Sarricanta fórmase en 2003 
despois de que un grupo de per-
soas que formaban parte do coro 
da Asociación Cultural Donicela de-
cidiran crear un coro pola súa conta. 
“A partir de aí decidimos xuntarnos 
un grupo de amigos e empezamos a 
ensaiar con Ascensión Romero como 
directora, que o segue sendo a día de 
hoxe. Despois, constituímonos como 
Asociación Sarricanta cunha activi-
dade ligada ao coro”, explica Elvira 
Pallares, presidenta de Sarricanta.
Cando empezou a súa andaina eran 
arredor de 10-15 persoas e agora 
pasan das 30, as que forman parte 
tanto do coro como da asociación. 
Así, tanto a presidenta da asociación, 
Elvira Pallares, como a directora do 
Coro, Ascensión Romero, destacan 
que desde o Coro organízase o Día 
das Letras Galegas en Sarria, parti-
cipan na Festa dos Maiores, no con-
certo de Fin de Ano, fan a Misa do 
Peregrino do 25 de xullo, e “sempre 
que nos precisan estamos aí”. Des-
tacan que “intentamos traer moitas 
actividades para Sarria dentro das 
nosas posibilidades, xa que Sarria 
se move en cultura grazas ás asocia-
cións” e agradecen a colaboración 
do Concello de Sarria, da Deputa-
ción de Lugo, da Xunta, e doutros 
concellos e da Sociedade Cultural 
La Unión para poder desenvolver 
as diferentes iniciativas. Por outra 
parte, tamén organizan actividades 
como asociación á marxe do coro, 
como a organización dun curso de 
talla e madeira, de ourivería, outro 
de pintura... O curso de talla e ma-
deira sempre se facía na Feculera, 
pero agora que esta entidade xa non 
forma parte do Concello de Sarria, 

“non sabemos que vai pasar, xa que 
na Casa da Cultura non hai sitio, non 
hai moita luz, vai moito calor...”.

AS NECESIDADES DE SARRICANTA. 
Desde Sarricanta destacan a colabo-
ración coa Igrexa do Rosario, xa que 
alí é onde se producen a meiran-
de parte dos concertos do coro. “A 
Igrexa do Rosario é o auditorio que 
temos. Aquí en Sarria non temos 
auditorio, entón o noso auditorio é 
a Igrexa. Noutros espazos como a 
Casa da Cultura non hai espazo para 
acoller á veciñanza”, explican. Así, 
din que non é algo só de Sarricanta, 
senón que “todas as asociacións pe-
dimos o mesmo: un lugar para des-
envolver o noso labor e actividade e 
un lugar onde poder actuar, porque 
Rebuldeira Teatro para representar 
as súas obras tamén necesita un es-
pazo”. Porén, din que non é un tema 
de cores, “o tema do auditorio era 
algo que levaban todos os partidos 
políticos nos seus programas, pero 
non hai verdadeira vontade para 
conseguilo, porque se deberían unir 
todas as institucións: o Concello de 
Sarria, a Deputación e a Xunta de 
Galicia, para promover que en Sarria 
contemos cun auditorio. É un tema 
de vontade política”, sosteñen. Así, 
destacan que en Sarria “somos un 
pobo cunha virtude cultural enorme 
e todas asociacións tradicionais ne-
cesitamos un auditorio para seguir 
fomentando a nosa actividade. In-
cluso se poderían facer eventos máis 
grandes”. Por outra parte, destacan 
que a Igrexa do Rosario “para nós 
é moi importante porque é o noso 
auditorio, pero ten necesidades, 
porque a xente que vén a ver á nosa 

actuación necesita calefacción, luz, 
o sistema de son... e hai que pagalo; 
polo que hai que mellorar as cousas. 
A ver se entre todos podemos facer 
unha forza para que as institucións e 
os veciños colaboremos para mello-
rar a Igrexa do Rosario e que poida 
seguir sendo o noso auditorio. Hai 
que agradecerlles o labor que fan 
na Igrexa polas asociacións e as ban-
das”, destacan.

O TRABALLO DO CORO. Como aso-
ciación “intentamos formar a todas 
as persoas que queren formar par-
te das nosas actividades. Estamos 
abertos a que formen parte da nosa 
familia”. Dentro do coro, a directora 
destaca que hai todo tipo de voces e 
“intentamos ensinar a cantar a todo 
o mundo. Ascensión Romero desta-
ca que “o que máis me move a seguir 
traballando é que me sinto arroupa-
da pola xente que teño arredor, való-
ranme como artista e como persoa e 
iso é o máis importante”. E continúa 
poñendo en valor que “a música non 
é música se non se saca o sentimen-
to. Hai que oíla, sentila e transmitila; 
a música non é música de por si, hai 
que facela, e o noso segredo quizais 
sexa ese, elixir moi ben as cancións 
que todo o mundo coñece e cantalas 
en castelán ou galego porque eu coa 
música quero transmitir unha men-
saxe e que a xente sinta esa mensaxe 
e a entenda. A xente emociónase e 
iso é importante. A quen o fai mellor, 
dáselle máis carga e uns arrimados 
aos outros, van aprendendo, e o 
coro sona bonito”, puntualiza.
O coro xúntase un día á semana du-
rante dúas horas, máis ou menos, 
para ensaiar e celebran aniversa-

rios e ocasións especiais xuntos, así 
como van comer todos xuntos cando 
van cantar. “Comemos todos xuntos 
e tamén coas familias das persoas 
que forman parte da asociación e 
facemos unha foliada, porque to-
dos somos unha gran familia”, ex-
plican. Ademais, destacan que se 
moven moitas veces, non só actúan 
na Igrexa do Rosario, tamén van a 
concellos da comarca de Sarria, da 
provincia de Lugo e teñen ido ata 
Madrid. “Tamén fixemos un disco de 
música para celebrar os 20 anos do 
coro, que foi financiado integramen-
te por Política Lingüística da Xunta”.

AS FESTAS DO ROSARIO. O Coro Sa-
rricanta será un dos protagonistas 
das Festas do Rosario, que están or-
ganizadas por unha comisión da que 
forman parte Ascensión Romero, o 
cura Carlos da Igrexa do Rosario, Car-
los Vilariño, Kevin Abuín, Jefferson 
Castillo e Adrián López.
O párroco Carlos explica que esta 
festa se recupera despois da pande-
mia pola necesidade da veciñanza de 
saír das súas casas e volver celebrar 
xuntos, sendo a terceira edición este 
ano. “Celebramos a Virxe do Rosario 
e cremos e vivimos xuntos todos os 
aspectos da vida”, sostén o cura. 
Desta maneira, a festa comezará coa 
misa solemne ás 12.00 horas coa 
participación do Coro Sarricanta e, 

despois, terá lugar a procesión e se-
sión vermú da man da Banda de Mú-
sica de Sarria. Logo, será o momento 
da comida popular e, pola tarde, ha-
berá sorteos e actividades infantís. 
Finalmente, o día rematará coa festa 
a cargo da banda Louband e despois 
será a quenda de Dj Marcos OM.
“A idea é xuntarnos e curar esas fe-
ridas de estar en casa pechados e 
festexar. A Festa do Rosario faise no 
propio pobo e virán todos os veciños 
e veciñas a comer. Ter un día de festa 
é moi importante, é moi familiar”. 
Outro dos organizadores das festas, 
Carlos Vilariño, sostén que “temos 
moitas ganas de que se celebre a 
festa porque é un día moi bonito e, 
aínda que a organización é comple-
xa, a festa é preciosa. Ademais, que-
remos poñer en valor a implicación 
dos comercios e establecementos de 
Sarria, que se implicaron moitísimo.  
A Festa do Rosario é marabillosa, é 
a última festa do ano. Hai que darlle 
relevancia a estas festas que pode-
mos facer os veciños e compartir é 
moi bonito”, pon en valor.
En definitiva, os integrantes da comi-
sión e as representantes de Sarrican-
ta valoran o ámbito cultural de Sarria 
e o asociacionismo, que “é moi im-
portante porque colaboramos uns 
cos outros e fomentamos que siga 
habendo cultura. É unha relación 
marabillosa”.

“A música non é música se 
non transmite sentimento”
O Coro Sarricanta, dirixido por Ascensión Romero, será un dos protagonistas 
da Festa do Rosario que se celebrará o vindeiro 12 de outubro en Sarria
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O pleno de Sarria do mes de set-
embro tratou diferentes asuntos 
relacionados co municipio. Así, apro-
bouse a modificación do contrato de 
subministración e servizos con inves-
timento suxeita a regulación harmo-
nizada dos servizos enerxéticos do 
alumeado exterior e dos edificios.
Concretamente, foi aprobado o con-
trato eléctrico para incluír os gastos 
enerxéticos da piscina climatizada, a 
residencia de maiores e dispositivos 
de iluminación cos votos a favor de 
Camiña Sarria e o BNG, grupo desde 
o que sostiveron que era un contrato 
“positivo” e cunha importante sub-
vención que promoverá aforro ener-
xético e un bo servizo.
Pola súa parte, Carmen José López, 
portavoz popular, votou en contra 
e sostivo que o procedemento foi 
unha “chapuza”, argumento que 
compartiu co partido socialista, que 
se abstivo.
Tamén se aprobou a e modificación 
da ordenanza reguladora do prezo 
público pola prestación dos servizos 
da escola municipal de música cos 
votos a favor de Camiña Sarria, BNG 
e PSOE e despois de rexeitar unha 
alegación dunha veciña que instaba 
a bonificar os prezos aos membros 

da Banda Música, co argumento de 
darlle igualdade de trato aos mem-
bros de todas as asociacións.
Por outra parte, aprobouse a mo-
ción do Grupo Municipal do Partido 
Popular sobre deficiencias no funcio-
namento dos semáforos da vila, con-
seguindo o apoio e votos e favor do 
BNG e do PSOE, mentres que o Go-
berno local, neste caso representado 
polo concelleiro Félix Seijas, explicou 
que os semáforos do cruzamento de 
Matías López e Formigueiros non 
están avariados, senón que a Policía 
Local recomendou poñelos en ám-
bar para mellorar a fluidez.
Con respecto á moción do PP para 
que se adopten medidas en relación 
aos servizos ferroviarios na estación 

do tren de Sarria e que o alcalde lle 
esixa ao Goberno central contar de 
novo coas frecuencias que tiña antes 
da pandemia, esta contou cos apoios 
dos concelleiros populares e dos do 
BNG, pero non cos do PSOE, que vo-
tou en contra, e os de Camiña Sarria, 
que se abstivo. Así, foi aprobada.
Pola súa banda, tamén se aprobou a 
moción do BNG, cos votos en contra 
do PP e os votos a favor dos demais 
partidos, para o rexeitamento da 
subida do canon de Sogama para 
os Concellos en 2025 e por un novo 
modelo de xestión de residuos. Tan-
to o PSOE como Camiña Sarria consi-
deran que a suba “é inaceptable”, xa 
que en Sarria suporá unha diferenza 
de 130.000 euros ao ano.

O pleno aproba a modificación 
do contrato eléctrico no Concello

A Clínica Obradoiro Dental de Sarria 
organiza unha xornada de portas 
abertas o vindeiro venres, 18 de ou-
tubro ás 17.00 horas co fin de dar a 
coñecer as súas instalacións e servi-
zos á cidadanía da vila, así como ás 
persoas que se acheguen ou pasen 
pola rúa Pedro Saco, 37; onde está 
situada. Tras a xornada de portas 
abertas, a apertura oficial da clínica 
será o 21 de outubro, co fin de ofre-

cer un servizo que promove manter 
unha boa saúde bucal, destacando 
a educación e atención preventiva 
para que os dentes e enxivas poidan 
estar en boas condicións ao longo 
do tempo. Así, ofrecen odontoloxía 
estética e preventiva, endodoncia, 
próteses, odontopediatría, ortodon-
cia, implantoloxía e cirurxía oral, pe-
riodoncia e patoloxía da oclusión.

Clínica Obradoiro Dental propón 
unha xornada de portas abertas

O Concello de Sarria organiza a 
XVIII Festa dos Maiores de Sa-
rria, que se celebrará o vindeiro 
sábado 26 de outubro no pavi-
llón de deportes do Instituto.
Desta maneira, desde o Gober-
no local explican que será “un 
día pensado para gozar e ho-
menaxear á nosa xente maior, e 
con actividades para todos”.
Todo comezará ás 13.00 horas 
coa actuación de varios compo-
ñentes da Asociación Peleriños, 
mentres que ás 14.00 horas terá 

lugar o xantar. Xa ás 16.30 horas 
celebrarase unha homenaxe ás 
parellas que celebraron as súas 
vodas de ouro no 2023 e 2024, 
e ás 17.30 horas terá lugar o 
baile con música en directo co 
que rematará a festa.
As persoas interesadas en par-
ticipar deberán pagar un custo 
de 10 euros e, se traen acompa-
ñante, esa persoa deberá aboar 
20 euros. Así, o prazo para 
apuntarse é ata o 15 de outubro 
no Concello.

A XVIII Festa dos Maiores 
será o día 26 de outubro
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Desde a Plataforma Diversa Infanti l 
informan de que varias integrantes 
da enti dade reuníronse co conce-
lleiro da Área de Medio Ambiente, 
Sustentabilidade, Parques e Xardíns 
de Sarria; Borja García, para pedirlle 
explicacións sobre a instalación inco-
rrecta dun novo carrusel no parque 
infanti l do Chanto. Así, explican que 
o carrusel está deseñado para ser 
un xogo totalmente inclusivo, pero 
neste caso “non se colocou a ras 
de chan, o que impide o acceso de 
nenas e nenos en cadeiras de rodas 
Pola súa parte, o concelleiro recibiu-
nas rapidamente e pediu desculpas 
polo erro. “Explicounos que hai que 
instalar unha drenaxe subterránea 
para escavar e poñer o carrusel a ras 
de chan, e non lle deu tempo polos 

prazos de execución da obra”. Men-
tres, as de Diversa pedíronlle que 
o resolvera canto antes e compro-
meteuse a iso. Ademais, tamén lle 
lembraron que o bambán adaptado 
da Praza da Vila “non ten un acceso 
axeitado para usuarios con mobilida-

de reducida”, ao que o concelleiro 
respondeu que era consciente e que 
quere arranxalo o antes posible.
Dende Diversa sosteñen que segui-
rán insisti ndo en que se mellore a 
accesibilidade dos parques infantí s 
e, en xeral, de toda a vila.

Diversa Infanti l criti cou a forma de 
colocar un carrusel nun parque

O mago sarriao Roberto Lolo anun-
cia unha nova aventura máxica que 
organizará na súa vila un sábado de 
cada mes e que contará con disti ntos 
arti stas en cada ocasión.
Así, o espazo elixido para desenvol-
ver esta iniciati va é o bar Adarve de 
Sarria, na sala traseira, que acollerá 
nun espazo exclusivo ata a 60 per-
soas, xa sexan veciños e veciñas ou 
calquera persoa que se anime a par-
ti cipar.
Cada sábado, empezando polo 
próximo 12 de outubro, terá lugar 
un espectáculo de maxia infanti l ás 
18.30 horas e outro para adultos ás 
22.30 horas.
O mago Roberto Lolo anima a toda 
a veciñanza a parti cipar desta inicia-
ti va lembrando que para parti cipar 

haberá que mandar un Whatsapp ao 
número 663 340 067 e cada persoa 
recibirá un contrasinal máxico para 
poder acudir á sala.
Estas actuacións terán un custo de 5 
euros por persoa para compensar o 
arti sta que vaia actuar, e as persoas 
que, ademais de ver o show, queiran 

cear no Adarve, poderán facelo en-
tre as 20.00 e as 22.00 horas.
Roberto Lolo di estar “emocionado” 
con esta nova iniciati va para a vila 
de Sarria e despois de celebrarse en 
agosto a XIX edición do Festi val Inter-
nacional de Maxia Vila de Sarria

A Concellaría de Acción Cultural de 
Sarria, encabezada por César No, 
anuncia a reacti vación do Club de 
Lectura de Sarria, que terá lugar 
os xoves ás 19.00 horas na Casa da 
Cultura. O Club de Lectura, que está 
coordinado por Yolanda Álvarez, 
está aberto a parti cipantes de todas 
as idades, co obxecti vo de fomentar 
o hábito lector e o intercambio de 

ideas arredor da literatura. Os in-
teresados en formar parte do club 
deberán enviar un correo electróni-
co co seu nome, apelidos e idade a 
cultura@sarria.gal.
A Concellaría anima a todos os veci-
ños e veciñas a parti cipar nesta ini-
ciati va cultural, que busca conver-
terse nun espazo de encontro para 
os amantes dos libros en Sarria.

Volve o Club de Lectura 
á Casa da Cultura sarriá

Roberto Lolo organizará un sábado de 
cada mes dous espectáculos de maxia

A empresa Ferretería Sarria conta 
cun novo punto de recollida de ba-
terías no seu local da vila, onde as 
persoas poderán depositar as súas 
pilas de uso domésti co.
Javier López, xerente do negocio, 
explica que ao ser distribuidores 
ofi ciais da marca Sti hl, contan con 
este punto de recollida para as ba-
terías de produtos da marca Sti hl, 

así como “pode vir calquera persoa 
que teña pilas de uso familiar, non 
industrial, e depositalas”. Así, di 
que Sti hl “é pioneira implantando 
un punto de recollida de baterías”.
 Ademais, cada persoa que depo-
site unha batería no punto de re-
collida, poderá escanear un QR e 
parti cipar nun sorteo de agasallos.

Ferretería Sarria conta cun 
punto de recollida de baterías
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Quen é Mercedes Vázquez?
Nacín en Sarria e traballei duran-
te toda a miña vida en proxectos 
sociais e actividades sociocultu-
rais en diferentes entidades. Ade-
mais, toda a miña vida estivo vin-
culada coa arte, tanto no ámbito 
da escrita como da fotografía. No 
ámbito da escrita, elaborei guías 
turísticas para entidades como a 
guía do Courel, da Pobra do Bro-
llón... por iso, tamén na recompi-
lación desa información, tamén 
aproveitaba para sacar imaxes 
que agora forman parte da miña 
colección e que se inclúen nas 
miñas exposicións.
Como se vinculou ao mundo da 

fotografía?
Os meus tíos, primos, o meu 
avó... todos eles tiñan cámara de 
fotografía, polo que sempre me 
foi un mundo co que tiven con-
tacto e que sempre me gustou. 
Fun compatibilizando o meu la-
bor profesional oficial coa foto-
grafía e, xa xubilada, dediqueime 
a isto en corpo e alma, podería-
mos dicir que xa hai 15 anos que 
é a miña paixón e dedicación to-
tal. Nos anos 70 montamos un es-
tudo analóxico o meu tío, un pri-
mo e eu para facer experimentos, 
pero a que terminei vencellada 
ao mundo da fotografía por en-
teiro fun, que pasei de analóxico 
e dixital. E así empecei a fotogra-
far todo o que vía.
De que tratan as súas fotogra-
fías?
Nos meus traballos hai dúas cou-
sas a destacar: o rural e a mu-
ller. Debo recoñecer que a miña 
vinculación con Portugal influíu 
moitísimo nas miñas fotogra-
fías. Eu viaxei moito por moitos 

lugares do mundo, pero cando 
me fun facendo maior me din 
de conta de que o que máis me 
interesaba era coñecer de onde 
viñamos, do rural. Por iso, em-
pecei a interesarme máis polas 
aldeas, cousa que tamén me veu 
precedida polas guías que fixen 
do Courel, onde vin como eran as 
aldeas e o moito que me gusta-
ban. Eu cheguei a Portugal e vin 
que as aldeas eran como as que 
eu coñecera do Courel, pero que 
pouco a pouco íanse perdendo 
no rural de Galicia, tanto é así, 
que vivo entre Pitões das Júnias e 
Sarria. En Portugal fanse traballos 
comunitarios entre as mulleres, o 

que tamén me recordou á miña 
infancia, xa que a miña nai e avoa 
foron as que me criaron porque 
os homes tiveron que migrar. As 
historias das mulleres da aldea 
comunitaria fixéronme ver a vida 
doutra maneira, aprendín delas, 
da miña familia e das mulleres 
do courel o feito de compartir, de 
dar o que se ten. As mulleres fa-
cían os labores, coidaban dos ne-
nos e conformábanse cun prato 
de verduras. O importante é axu-
darse unhas ás outras. Fixéronme 
entender que a vida era moito 
máis simple. 
Ten cinco proxectos expositivos, 
que destacaría de cada un?
Empecei montando unha expo-
sición de máscaras, que teño 
dúas. Nelas, retrátanse as más-
caras, unha delas é de máscaras 
galegas e portuguesas e a outra 
é de máscaras ibéricas, na que se 
atopan personaxes da zona cen-
tral da Península Ibérica. Despois, 
teño tres exposicións máis, unha 
chamada Mulleres, que é a que 

imos ter en outubro en Samos, e 
na que retrato mulleres que foto-
grafei durante as miñas viaxes ao 
rural. Aparecen maioritariamen-
te mulleres da Raia de Portugal 
que fun atopando, pero tamén 
hai do Courel e de Samos.  Ade-
mais, sempre aumento as exposi-
cións, xa que non me gusta que 
sexan estáticas, sempre integro 
máis mulleres. Por outra parte, 
hai unha exposición moi concre-
ta que é a de Mulleres das capas, 
que é o seguimento de mulleres 
de Nogueira, no Concello de Bo-
ticas de Portugal, que é conxunta 
con Moncho. Nela, retrátanse ás 
mulleres desa terra do Barroso en 
Portugal, unha zona entre Chaves 
e Montealegre e preto de Xinzo 
de Limia. Finalmente, a exposi-
ción que estivo en Sarria durante 
o mes de setembro, Traballos do 
campo, é unha recompilación de 
fotografías que fun sacando en 
diferentes lugares, captando a 
esencia dos traballos manuais de 
antes. Algunhas fotos teñen 30, 
20 ou 10 anos, pero todas expre-
san a dureza da vida no campo e 
a festa que se fai ao rematar ditos 
traballos. Concretamente, vense 
segadas, malladas, serradas e ca-
rrexadas... e ao mellor unha mu-
ller cavando, así como hai homes 
tamén. 
Por que é importante mostrar 
estes traballos?
Gústame moito compartir os 
traballos, porque aínda que eran 
moi duros e eu mostro esa du-
reza, despois do traballo facían 
unha festa, desfrutaban e era un 
momento de compartir. Nunca 
se poderán recuperar os traba-
llos a man porque son moi duros 
e hai máquinas, pero é intere-
sante mostralo e poñer en valor 
o de antes, non só o traballo en 
si, senón ás persoas, na parte et-
nográfica. Non busco a percep-
ción, senón captar algo que diga 
algo, porque non hai nada per-
fecto, e esa imperfección trans-
mite, iso é que quero, transmitir 
e recuperar o valor polas aldeas 
e que non morra e valoralo. Eu 
atopei a esencia do rural e da 
xente auténtica, e aproveito 
para ver costumes e estar coa 
xente. Interésame todo e teño 
moitas emocións, que é o impor-
tante, ter ganas de facer cousas 
e emocionarse co que fagas. 
Que importancia ten para vos-
tede o rural? 
É importantísimo volver a va-
lorar o rural e facer cultura do 
rural. A min Portugal ensinou-

me que era posible facer dunha 
aldea algo grande, con museos 
e casas rurais, actividades, cur-
sos... En Froxán, no Courel, an-
tes era había moita actividade e 
facían cousas, pero penso que o 
rural hai que reivindicalo e que 
non morran as aldeas, por iso eu 
fago exposicións no rural. Aínda 
que fixen exposicións en lugares 
grandes, encántame expoñer 
nos sitios pequenos, como Sa-
rria ou Samos. Motívame moití-
simo expoñer no rural porque se 
achega xente e facemos comuni-
dade. Temos que facer que o ru-
ral estea vivo e que non caia no 
abandono porque me dá moita 
pena.
Como foi a acollida da exposi-
ción en Sarria? 
Moi ben, estou encantada. Teño 
moita xente que coñezo de toda 
a vida e que pasan por alí para 
ver as 70 fotografías que com-
poñen Traballos do campo. Ade-
mais, tamén pasan os peregrinos 
e este mes é o moi bo, porque en 
xullo e agosto van máis rápido e 
non paran tanto. Agora van máis 
tranquilos, entón esa xente é a 
que se para e mira a exposición 
e inflúe moito en que paren ou-
tros. Tamén hai xente que vén 
doutros concellos para ver a ex-
posición e estou contenta.

Agora ten exposta en Samos a 
mostra ‘Mulleres’.
Si, estamos moi contentos. Fi-
xeron unha sala nova de exposi-
cións no centro e desde o Gober-
no local estiveron moi receptivos 
de levar a exposición de Mulleres 
a Samos a partir de outubro. Sa-
mos é moi importante para min 
porque pasaba os veráns nunha 
parroquia de Samos e é onde eu 
vin as mallas e as segadas. Na 
exposición hai unha muller de 
Samos. Son unha desfrutadora 
das cousas pequenas e teño moi-
tos amigos en Samos que sei que 
van vir a exposición e a desfrutar 
dela.
Que proxectos de futuro ten en 
mente?
Sempre que fago unha exposi-
ción, desde os concellos propóñ-
enme facer fotografías dalgunha 
das súas aldeas para facer unha 
exposición concreta deses luga-
res e teño para o ano que vén en-
cargada unha nese sentido. Así, 
retratarei mulleres e traballos de 
diferentes concellos, o que a vida 
me deixe, estou aberta a todo. 
Ademais, teño imaxes da parte 
artesá dos diferentes municipios 
así como fotografías dos traballos 
de campo con maquinaria, polo 
que podería facer exposicións 
dese tipo tamén.

“Nas miñas fotos mostro a 
dureza dos traballos manuais”
Mercedes Vázquez Saavedra, fotógrafa e etnógrafa sarriá, vén de expoñer os 
seus traballos na antiga prisión preventiva de Sarria e na biblioteca de Samos
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Como se pon en marcha o nego-
cio?
O negocio ponse en marcha hai 
dous anos a finais deste ano. So-
mos dous socios que levamos 20 
anos no sector do metal e nos aso-
ciamos porque somos irmáns que 
tiñamos a idea de montar algo 
noso apelido é Vilela, polo que 
fusionamos Vilela e Metal, dando 
lugar a Vimetal. A verdade é que 
de cara ao traballo, temos que 
recoñecer que todo foi moi ben 
estes dous anos. Tivemos moita 
carga de traballo porque xa nos 
quedamos con algún cliente que 
tiña o anterior, outros que foron 
xurdindo, outros que coñeciamos 
de traballar noutras empresas... 
Nós sempre tivemos a idea de 
montar algo así, pero estivemos 
moitos anos traballando para ou-
tras empresas porque ademais 
aquí en Sarria, ao non haber solo 
industrial, non hai moita posibili-
dade de alugar ou comprar naves, 
polo que se foi alargando a cousa. 
Ao xubilarse o señor, deixounos o 
taller, e así foi como xurdiu.
Que servicios e produtos se ofre-
cen?
Sobre todo, ofrecemos produ-
tos, aínda que tamén facemos 
arranxos, pero o que máis, fabri-
cación de produtos. Temos unha 
carpintaría metálica na que ela-
boramos cancelas, peches, auto-
matismos para esas portas, face-
mos tamén estruturas en canto 
a cubertas, entreplantas, nave 
pequena... e despois traballamos 
en aceiro inoxidable, que aquí na 
comarca hai pouca xente que se 
dedique a iso. Fabricamos todo 

tipo de portas metálicas, varan-
das, escaleiras metálicas... todo o 
que deriva de carpintería de metal 
de ferro e de aceiro inoxidable. 
Non facemos moito de aluminio, o 
que facemos é sempre soldado en 
portas, etc.
Con que ferramentas traballan?
Nós, aquí, o que máis utilizamos 
é serra de cinta para cortar a me-
dida en fabricación; e logo utili-
zamos ferramentas de soldadura 
e ferramenta pequena. Temos al-
gunha pregadora, unha máquina 
pequena coa que facemos algo 
pequeno para nós, pero cando hai 
que facer algo grande, subcontrá-
tase.

Como é o contacto co cliente?
Co cliente temos un contacto moi 
persoal, porque este é un pobo 
pequeno no que todos nos coñe-
cemos. Ademais, como xa dixen, 
dos clientes que temos, moitos xa 
eran coñecidos por nós por traba-
llar noutras empresas ou clientes 

da anterior empresa, polo que te-
mos bo contacto. Hai unha comu-
nicación fluída porque ás veces os 
clientes non saben como executar 
o que piden, entón asesoramos 
e aconsellamos como queda me-
llor e máis cómodo. Eu sempre lle 
aconsello a todo o mundo que se 
deixe aconsellar por un profesio-
nal. Se á miña casa vén un pintor, 
eu déixome aconsellar porque 
o profesional está todo o día no 
sector, vendo os produtos que hai, 
etc. O que está claro é que temos 
que ter unhas garantías, que se 
algo está mal hai que solucionalo, 
que para iso estamos, e non pode-
mos poñer un produto e que non 

funcione. De feito, arranxamos 
cousas que foron feitas por traba-
llo doutra empresa. Por iso, que-
dan contentos, son fieis e utilizan 
o boca a boca para recomendarte.
En que lugares actúan?
Sobre todo, actuamos en Sarria, 
na comarca de Sarria e en Lugo, 

temos algún cliente de fóra, pero 
o noso forte é Sarria e comarca de 
Sarria. Temos varios clientes de 
Monforte arredores, e tamén al-
gún cliente de Foz. Ademais, o 70 
% do noso traballo é con empre-
sas, o resto son particulares. 
A nivel de traballo, como se orga-
nizan?
Organizámonos entre o meu ir-
mán e eu, só estamos os dous. 
Traballamos diariamente unhas 
10-12 horas cada un porque en 8 
non conseguimos atender a todo 
o traballo que temos. Ademais, 
moitas veces imos a xunto do 
cliente e iso xa fai que aumenten 
as horas de traballo. Somos dous 
socios e dous traballadores, aínda 
que nos gustaría contar con outro 
traballador, pero non atopamos. 
Non digo un profesional con ex-
periencia, pero non hai xente con 
nocións do sector, é unha cousa 
case imposible. Aquí, todo o que 
facemos é a medida, non facemos 
nada en serie, polo que necesita-
mos xente con coñecemento do 
sector do metal e que poidamos 
delegar para que faga o seu traba-
llo independentemente, pero non 
hai. É un sentimento compartido 
o de non atopar xente para traba-
llar. Eu creo que no noso sector, e 
en todos os sectores que abarcan 
a construción e derivados como 
pintores, electricistas... todo o 

mundo estamos na mesma tesitu-
ra: necesitamos man de obra cua-
lificada e non se consigue. Nuns 
anos vai ser un problema grave, 
xa que hai unha xeración de 50-60 
anos que vai xubilarse e non hai 
un relevo xeracional nos oficios 
deste tipo. Non sei que vai pasar, 
pero é unha situación moi com-
plicada. Non hai persoal e cada 
vez menos empresas do sector da 
construción e edificios téñense 
que seguir construíndo. A xente 
que hoxe ten 60 anos e que leva 
toda a vida dedicada a oficios te-
ría que estar formando a rapaces 
novos e transmitindo eses coñe-
cementos a xente nova, pero non 
está pasando.
Teñen algún proxecto futuro?
Nós o que queremos é que siga 
habendo carga de traballo e, 
como proxecto futuro, poder ex-
pandirnos algo, a ver se atopa-
mos a alguén que queira traba-
llar. Ademais, estaría ben buscar 
unha nave máis grande. Levamos 
menos de dous anos e aínda que-
remos consolidarnos no sector, 
queremos ver como van as cou-
sas. Pero, en xeral, estamos moi 
contentos, hai que traballar moi-
to, pero gústanos o que facemos 
e estamos motivados en seguir. 
Estamos comprometidos co traba-
llo e cos nosos clientes, e iso é o 
importante.

“Hai que traballar moito, pero 
gústanos o que facemos”
Falamos con Jose Vilela, xerente xunto co seu irmán do negocio Talleres 
Vimetal de Sarria o negocio de carpintería metálica da localidade
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A Asociación de Veciños de 
Goián, na parroquia do mesmo 
nome de Sarria, organizaron as 
festas de San Miguel este domin-
go, 29 de setembro, na Escola de 
Goián. Así, xuntáronse arredor 
de 85 persoas que se achegaron 
desde as súas casas en Goián e 
máis persoas de fóra da parro-
quia para desfrutar, todos xun-
tos, dunha comida popular. Todo 

comezou ás 13.00 horas coa se-
sión vermú, seguida do xantar ás 
14.00 horas no que houbo empa-
nada, xamón cocido, churrasco 
con patacas e larpeira.
Desde a directi va da Asociación 
de Veciños de Goián, representa-
da por Jéssica, Jose e Kevin, des-
tacan a boa acollida desta inicia-
ti va e a alegría de xuntar tantas 
persoas celebrando en Goián.

Arredor de 85 persoas 
parti ciparon na festa do 
San Miguel en GoiánOs senadores José Manuel Barreiro, 

José Manuel Balseiro e Juan Serra-
no solicitan ao Goberno de Sánchez 
“impulsar a urbanización da segunda 
fase do polígono industrial do More-
lle, en Sarria, que é responsabilidade 
da enti dade estatal do solo (SEPES)” 
a través de iniciati vas no Senado e 
preguntas enfocadas a saber os plans 
do Goberno en relación á ampliación 
do polígono do Morelle. “Que aclare 
se ten previsto facer efecti vo o com-
promiso de executar a segunda fase 
de urbanización, comercialización e 
venda de novas parcelas como inicia-
ti va dirixida a consolidar e atraer ac-
ti vidade económica e xerar empre-
gos, xa que é preciso que o prezo do 
solo sexa asequible e competi ti vo”.
“En outubro do ano 2020 tanto o 
daquela delegado de Goberno en 
Galicia, Javier Losada, como o alcal-
de da localidade, Claudio Garrido, 
daban por seguro que se promove-
ría a segunda fase de urbanización 
deste polígono, un compromiso que 
4 anos despois non se materializou”, 

afean os representantes do PP na 
Cámara Alta. Así, advirten que “esta 
parálise está a provocar unha pro-
gresiva perda de oportunidades, ata 
o punto de que son xa varias as em-
presas que desisti ron de instalarse 
na localidade ou as que abandonan 
Sarria cara a outros municipios onde 
si poden acceder a unha máis ampla 
oferta de solo industrial”.
A Corporación Municipal de Sarria 
xa se pronunciou, con ampla maioría 
e co respaldo de disti ntos parti dos 
políti cos, a favor de reclamar a am-
pliación deste polígono e sobre a ne-
cesidade de que este proxecto vaia 

adiante con carácter de urxencia. O 
obxecti vo é “dispoñer do maior es-
pazo posible para poder levar a cabo 
unha actuación viable que atraia 
máis empresariado a unha zona es-
pecialmente dinámica”, subliñan.
“A creación de solo industrial, sobre 
todo en localidades como a de Sarria 
onde hai unha alta demanda, debe 
ser unha cuesti ón prioritaria e que o 
polígono do Morelle poida dispoñer 
de novas parcelas supoñería un re-
vulsivo de fronte ao futuro, ademais 
dunha aposta decidida pola revitali-
zación da acti vidade empresarial e 
pola creación de emprego”.

O PP pide urbanizar a segunda 
fase do polígono do Morelle
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A situación do Partido Socialis-
ta de Sarria vén de complicar-
se, de novo, despois de que o 
pasado 3 de outubro se cele-
brara unha asemblea extraor-
dinaria na Unión na que se 
presentaron dúas candidatu-
ras, unha formada por Irasema 
López, como secretaria xeral, 
e Jose Luis Santamaría como 
secretario de Organización; e 
outra encabezada por Benja-
mín Escontrela e José Manuel 
López Torre, que foi elixido de 
novo como secretario xeral.
Durante a asemblea extraordi-
naria, convocada pola secreta-
ria de Organización Provincial, 
María Pilar García Porto; a lista 
presentada por unha parte da 
militancia e encabezada por 
Irasema López retirouse por 
“non cumprirse os Estatutos do 
partido”, así como din que “in-
cumpría o censo a aplicar neste 
tipo de situacións”.
Desde a militancia do PSOE 
explican que algúns recibiron 
a convocatoria de Asemblea 
Extraordinaria o pasado 25 de 
setembro con dous puntos do 
día: a constitución da Comisión 
Xestora e o segundo que se re-
fería á elección da nova execu-
tiva. Porén, explican a Comisión 
Xestora non se constitúe nunha 
asemblea, senón que vén cons-
tituída tras unha petición do 
Órgano superior ao afectado, 
xa que o problema xorde coa 
dimisión do anterior secretario 
xeral da Agrupación de Sarria o 
pasado 17 de febreiro de 2023 
e quen fai a petición é a pro-
vincial de Lugo, trasládase á 

Comisión de Ética e Garantías 
Nacional e así constitúe a xes-
tora a Executiva Federal.
Así, a propia Comisión Xestora 
é a encargada de levar a cabo 
unha asemblea para a elección 
da nova executiva nun prazo 
non superior a 90 días, pero 
non o ten que facer a secre-
taria de Organización. Por iso, 
presentaron unha primeira im-
pugnación o 29 de setembro 
para solicitar que se fixera unha 
convocatoria que respectara 
os Estatutos do partido. Así, a 
contestación foi que a Comi-
sión Xestora fora constituída o 
11 de xuño de 2024, polo que 
ata o 3 de outubro pasaron 114 
días, polo que de novo se in-
cumpriron os Estatutos.
Con todo, durante a asemblea, 
na que a pesar da impugna-
ción se presentou unha lista 
alternativa á proposta polo 
PSOE provincial, se presenta-
ron dúas candidaturas, os mi-
litantes sarriaos que non están 
a favor de Benjamín Escontre-
la retiraron a súa candidatura 
porque “non iamos ser cóm-
plices dun acto que non cum-
pría os Estatutos” e defenden 
que “en Sarria os principios 
de igualdade, transparencia e 
obxectividade foron transgre-
didos”.
Finalmente, o PSOE de Sarria 
seguirá tendo a Benjamín Es-
contrela como secretario de 
política municipal, a Fátima 
Gómez como secretaria de or-
ganización e a José Manuel Ló-
pez como secretario xeral do 
PSOE en Sarria.

José Manuel López 
volveu ser elixido como 
secretario xeral do PSOE A Asociación Cultural Huhú de Sarria, 

organizadora do programa Trienal 
Sarria Triennial (TST1), inaugurará a 
sua primeira exposición central o día 
18 de outubro no local A Sede.
Trienal Sarria Triennial é un progra-
ma experimental de arte contem-
poránea xerado dende un contexto 
improbable no que se uti lizan ferra-
mentas que ofrecen as diferentes 
disciplinas creati vas para fomentar o 
pensamento críti co e difundir mani-
festacións culturais signifi cati vas.
A primeira edición de TST1 ti túlase 
‘Arquipélago interior’, unha imaxe 
que aporta o marco discursivo que 
arti cula o programa a desenvolver 
durante os anos 2024, 2025 e 2026, 
período no que se realizarán cin-

co bloques expositi vos principais. 
Cada un dos bloques desprega unha 
exposición central na que arti stas 
ou colecti vos presentarán obras e 
proxectos sensibles ao contexto, re-
lacionados coa temáti ca do progra-
ma e as súas imprevistas relacións.
A través das súas propostas, desde o 

colecti vo invitan a refl exionar sobre 
“as múlti ples aproximacións á rurali-
dade que afl oran no presente, sobre 
como os movementos migratorios 
conforman a perspecti va humana 
deste contexto, e sobre os modos de 
produción de experiencia e senti do a 
explorar colecti vamente”.

A primeira exposición da Trienal 
Sarria Triennial será inaugurada

O sarriao Manuel Darriba, xornalis-
ta, guionista e escritor, vén de con-
seguir que a súa novela ‘O bosque 
é grande e profundo’ se publique 
en inglés na editorial Small Stati ons 
Press, cunha tradución de Jonathan 
Dunne. Desta maneira, a obra ‘The 
forest is big and deep’ distribúese 
xa dende setembro nos principais 
mercados de lingua inglesa, sendo 
esta unha das máis coñecidas de 
Darriba, na que se narra un futuro 
de destrución nun bosque cheo de 
refuxiados de guerra. Os protago-
nistas principais son un rapaz fuxido 
e a súa irmá menor, atrapada na ci-
dade entre bombardeos.
‘O bosque é grande e profundo’ 
publicouse en galego no 2013 en 

Edicións Xerais cunha imaxe de cu-
berta na que aparecía unha imaxe 
do fotógrafo sarriao Toño de López.
A obra, que foi nomeada ese ano ao 
Premio de Novela Europea ‘Casino 
de Santi ago’, foi traducida ao caste-
lán polo propio autor e publicouse 
na editorial de vangarda Caballo de 
Troya. 

O AUTOR. Manuel Darriba é au-
tor dunha quincena de obras de 
narrativa e poesía, varias delas 
premiadas e traducidas ao cas-
telán. No 2023 publicou o seu 
libro máis recente, o álbum in-
fantil ‘Pedro, o piloto de gaivo-
tas’, en colaboración coa ilustra-
dora Aida Alonso. 

‘O bosque é grande e profundo’ do 
escritor Manuel Darriba está en inglés



 13outubro 2024

COMARCA

As axudas da Xunta por importe de 
5,6 millóns de euros para paliar os 
danos da Enfermidade Hemorráxica 
Epizoótica (EHE) faranse efectivas 
tras a fin do período de actividade 
do mosquito vector transmisor da 
doenza, que se estima que baixe a 
súa incidencia a mediados de nov-
embro co descenso das temperatu-
ras. Isto é, a tramitación das resolu-
cións das axudas directas comezará 
a partir dese momento, cando se 
constate que xa non hai casos ac-
tivos da doenza. Desta forma, os 
fondos (cofinanciados polo Ministe-
rio de Agricultura) poderán chegar 
a todas as explotacións afectadas 
este ano pola enfermidade, a maio-
res das de 2023, cuestión importan-
te e valorada tanto polo Goberno 
galego como polas organizacións 
profesionais agrarias. Así o lembrou 
a conselleira do Medio Rural, María 
José Gómez, tras reunirse con res-
ponsables de Asaga e Unións Agra-
rias. Despois deste encontro de tra-
ballo, a conselleira salientou que o 
sistema de repartición das achegas 
será directo aos gandeiros, que só 
deberán presentar unha aceptación 
da axuda, sen necesidade de xuntar 
ningunha outra documentación, 
axilizándose así ao máximo a trami-
tación.
Neste sentido, a conselleira recor-
dou que Galicia foi pioneira en ha-
bilitar, xa a comezos deste ano, a 
indemnización polos animais faleci-
dos, unha medida coa que a Xunta 
aboou máis de 200.000 euros. A 
maiores, lembrou que desde que o 
Ministerio de Agricultura anunciou, 
en maio pasado, que ía publicar un 
Real Decreto e transferir fondos ás 

autonomías, a Consellería urxiulle 
celeridade para resolver un asunto 
que finalmente se fixo efectivo a se-
mana pasada.
Foi a partir da publicación da devan-
dita norma, e coñecidos os criterios 
fixados polo Ministerio, cando a 
Xunta puido avanzar e dar certezas 
aos gandeiros cunha proposta de 
axudas directas, tal e como expli-
cou Gómez, quen incidiu en que 
“non hai ninguén máis preocupado 
e ocupado co benestar, o coidado 
e a sanidade das súas reses que os 
gandeiros”. Por iso, engadiu, a Xun-
ta está aí para “axudar a que todos 
eles sigan á fronte das súas explo-
tacións e que todos aqueles que se 
incorporan saiban que tamén teñen 
o seu apoio”. Con esta medida, si-
nalou a conselleira, “será posible 
duplicar as contías por animal fa-
lecido, con achegas de entre 400 e 
1.600 euros, en función da idade 
das reses”. Tamén se sufragarán os 
tratamentos veterinarios e desin-
fectantes, achegando 20 euros por 
bovino censado, aboando os cartos 
polo total do censo da explotación 
e non só polos animais afectados, 

cun máximo de axuda de ata 4.000 
euros por granxa.

“INSUFICIENTES”. O deputado pro-
vincial e vicepresidente da Deputa-
ción de Lugo Efrén Castro cualificou 
como “tardío” e “pírrico” o anuncio 
de axudas a ganderías afectadas 
pola Enfermidade Hemorráxica Epi-
zóotica (EHE), argumentando que 
“as axudas están convocadas en no-
vembro, cando as gandarías levan 
desde 2023 reclamándoas” e que 
“son inferiores as doutras comuni-
dades”. O deputado lembrou que 
outras comunidades tramitaron 
axudas xa en 2023  e “no anuncio 
están recoñecendo que o de 2023 
era unha miseria” e as axudas que 
propoñen agora cun investimento 
de recursos propios de só 2,6 mi-
llóns de euros e “20 euros por ani-
mal para gastos en accións preven-
tivas, tampouco chega”, remarcou o 
deputado, que incidiu en que a Xun-
ta de Galicia “só move ficha pola 
presión e pola mobilización dos 
gandeiros”, e “polo traballo do BNG 
nas institucións e nas comarcas”.

Medio Rural pagará as axudas 
pola EHE a partir de novembro

A subdelegada do Goberno en Lugo, 
Isabel Rodríguez, mantivo un encon-
tro coa presidenta de Fademur, Veró-
nica Marcos, e varias representantes 
da Federación de Mulleres Rurais, no 
que destacou o apoio do Goberno 
ao sector gandeiro da provincia na 
súa loita contra as enfermidades que 
afectan ao gando bovino e que están 
a ocasionar grandes prexuízos eco-
nómicos ás granxas. Así, aclarou a 
orixe da liña de axudas anunciadas e 
lamentou que a Xunta trate de ven-
der como propios uns fondos que 
son transferidos polo Ministerio de 
Agricultura, Pesca e Alimentación.
A subdelegada informou de que o 
BOE publicou o real decreto aproba-
do no Consello de Ministros a pasa-
da semana, que recolle as bases re-
guladoras das axudas de 23 millóns 
de euros ao sector gandeiro español 
para compensar os gastos ocasiona-
dos pola Enfermidade Hemorráxica 
Epizoótica, financiar o Programa 
nacional de erradicación da tuber-
culose bovina e a compra de vacinas 
contra o serotipo 8 da lingua azul.
No caso de Galicia, as axudas para 
paliar os danos ocasionados ás ex-
plotacións pola EHE ascenden a 2,8 
millóns de euros, que representan a 
metade dos 5,6 millóns anunciados 

pola Consellería de Medio Rural para 
as granxas afectadas. A subdelegada 
reiterou “a importancia de manter 
unha lealdade institucional e trans-
parencia para remar todas as admi-
nistracións a favor e en beneficio das 
gandeiras e gandeiros galegos”.
Nesta mesma liña engadiu que, pese 
a que a sanidade animal é unha 
competencia exclusiva das comuni-
dades autónomas, o ministerio que 
dirixe Luis Planas decidiu reforzar 
con fondos estatais as axudas ás 
explotacións gandeiras para mobili-
zar máis de 30 millóns de euros no 
conxunto do país.
As axudas irán destinadas a com-
pensar polas perdas de animais, pola 
desinsectación das explotacións e 
polos gastos veterinarios incorridos 
polo gandeiro para loitar contra esta 
enfermidade, entre os que se in-
clúen os desembolsos para a adqui-
sición de vacinas para aqueles gan-
deiros que decidan voluntariamente 
utilizala.
Desta forma, o Goberno cumpre co 
seu compromiso de poñer en mar-
cha un programa nacional de apoio 
económico aos gandeiros afectados 
pola EHE, unha enfermidade que 
chegou a España en 2022 e tivo un 
importante impacto.

A subdelegada traslada 
a Fademur o seu apoio

Os deputados do Grupo Provincial 
Popular abordarán, nunha serie de 
xuntanzas pola provincia, os proble-
mas para “detectar as necesidades 
de cada localidade e solicitar a súa 
incorporación aos orzamentos pro-
vinciais do vindeiro ano para que 
se solucionen”. O voceiro provin-
cial, Antonio Ameijide, explica que 
“apoiándonos nos representantes de 
cada municipio podemos coñecer as 
necesidades que dependen da De-
putación. “Eles, ao estar en contacto 
directo e diario cos veciños, son os 
mellores coñecedores da situación, 
polo que sentarnos a escoitalos é o 
camiño para  corrixir as deficiencias”.

O PP levará a 
cabo xuntanzas
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O alumnado do CEIP Eduardo Cela 
Vila de Triacastela desfrutou da pri-
meira sesión do ‘Club de Lectura do 
Oribio’, que este ano se vai levar a 
cabo en horario lecti vo. A biblioteca 
Rosalía de Castro foi escenario do 
primeiro contacontos do curso, tra-
ballando o libro ‘El ladrón de hojas’.
Tras introducir coa obra a temáti ca 
ambiental, o profesorado do centro 
trasladou aos discentes ata a catás-
trofe dos incendios de Portugal, es-
tablecendo un paralelismo real cos 
lumes que asolaron lugares como O 
Courel ou mesmo Triacastela a tra-
vés de vídeos e novas de xornais.

O alumnado do CEIP 
comezou o ‘Club de 
Lectura do Oribio’

O pleno de Láncara vén de apro-
bar unha modifi cación puntual 
do PXOM, que entrou en vigor en 
2013, e que se refi re a cambios na 
delimitación de seis núcleos rurais 
e da estrutura viaria de cinco. Esta 
modifi cación tamén afecta á Pobra 
de San Xiao, xa que lle dá conti nui-
dade á estrada que comunica a glo-
rieta de acceso e a rúa Río Neira, e a 
modifi cación do trazado dunha vía 
grafi tada no campo da feira.
Ademais, recolle a corrección pla-
nimétrica da vía que une a rúa Ro-

salía de Castro e a Julio Iglesias e 
inclúe a recollida da prolongación 
da variante do ferrocarril na liña 
Lugo-Monforte-Ourense. Aínda 
que todos os parti dos coincidiron 
en que era necesaria unha revisión 
do PXOM, a concelleira popular, 
Olga Capón, abstí vose, e destacou 
que “o lóxico” era falar cos veciños. 
O PSOE tamén presentou unha 
moción sobre a suba do canon que 
os concellos abonan a Sogama pola 
xesti ón de residuos e foi aprobada.

Apróbase modificar o 
PXOM do municipio

láncara triacastela

Triacastela acolleu a celebración da 
XII Feira de Artesanía e Produtos da 
Zona na que parti ciparon preto de 
60 artesáns chegados desde moitos 
puntos da localidade e tamén das 
zonas próximas. O encargado de 
pronunciar o pregón foi o enxeñeiro 
de Montes Santi ago Soria, quen lle 
puxo data ao casti ñeiro centenario 
de Ramil.
Soria é ademais autor do libro ‘Apun-
tes botánicos do Camiño de Santi a-
go’ e Recibiu como agasallo unha 
fi gura do Peregrino e unha bolsa ela-
borada polos nenos e nenas do CEIP 
Eduardo Cela Vila de Triacastela.
No seu discurso declarouse un “tre-
mendo namorado de Triacastela” 
e explicou que a celebración supón 
tres marabillas: ser unha festa “uni-
versal” que reúne a xente da vila e 
de zonas próximas e a peregrinos 

de todo o mundo, o traballo a man 
dos artesáns que ensinan a cultura 
material e inmaterial da zona e “a 
maxia, beleza e historia” que supón 
a propia vila de Triacastela.
Ademais dos numerosos postos 
nos que mercar produtos da zona, 
o programa da Feira completouse 

cunha exposición na Fonte do Lunar 
do Museo escolar do patrimonio 
triacastelá, varios obradoiros de Ar-
tesanía de Galicia, música tradicional 
cun grupo de gaitas, música e poe-
sía a cargo de Canti gaéverso e a ac-
tuación dun contamaxia da man da 
Furgoteca.

Preto de 60 artesáns déronse 
cita na XII Feira de Artesanía 

O Concello de Triacastela levará a 
cabo traballos de poda en vías pú-
blicas e acondicionará zonas verdes 
a través dos traballadores dun novo 
taller de emprego a parti r de me-
diados do mes de decembro. 
Neste caso, o obradoiro de empre-
go Ancares VII é comparti do con 
Cervantes, Navia de Suarna e Pe-
drafi ta do Cebreiro que, fi nanciado 
pola Consellería de Emprego, Co-
mercio e Emigración, servirá para 
levar a cabo melloras nos diferentes 
municipios.
Ademais, entre o Concello de Pe-

drafi ta do Cebreiro e o de Triacaste-
la haberá unha especialidade fores-
tal na que se formarán dez alumnos 
e alumnas, cinco de cada municipio.
En Triacastela, este alumnado terá o 
labor de limpar as ramas das árbo-
res que se atopan nas vías munici-
pais e tamén se ocuparán de acon-
dicionar algunhas das zonas verdes 
do Concello. 
Desta maneira, os traballos terán 
unha duración de nove meses, 
tempo no que 20 alumnos e alum-
nas recibirán formación teórica e 
prácti ca, igual que o alumnado do 

taller de emprego que aínda está en 
funcionamento a día de hoxe, aínda 
que no seu caso a especialidade é 
de operacións auxiliares de albane-
laría de fábricas e cubertas.
Este obradoiro de emprego rema-
tará no mes de novembro e así 
dará paso ao seguinte obradoiro. 
No caso deste obradoiro a piques 
de rematar, serviu para mellorar 
a vía de Viela de García, co fi n de 
recuperar os muros de pedra e a 
pavimentación da estrada, xa que 
une a rúa Peregrino co Camiño de 
Suavila.

O alumnado do obradoiro Ancares VII 
comezará os traballos en decembroESCOLAS DEPORTIVAS DE LÁNCARA

O Concello de Láncara abre o prazo para inscribirse nas Escolas Deporti vas 
de Láncara, que ofrecen cinco disciplinas: fútbol sala, baloncesto, atleti smo, 
bádminton e pádel que se desenvolverán no pavillón municipal da Pobra de 
San Xiao. A delegación de deportes do Concello de Láncara promove estas 
acti vidades extraescolares no curso 24/25 para todos os nenos e nenas do 
municipio, que se poden apuntar por teléfono e na biblioteca municipal.
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Miguel Ángel Fernández, portavoz 
do PSOE en Triacastela, afiliouse ao 
partido no ano 1983, hai 41 anos e 
5 anos despois, no ano 1987 decidiu 
formar parte das listas nas eleccións 
municipais de número 2 e gañaron 
as eleccións, formando así parte da 
Alcaldía. Nos seguintes comicios, do 
ano 1991 non participou, pero no 
ano 1995 volveu ás listas, quedando 
o PSOE como oposición, e, ademais, 
asumiu o papel de secretario xeral 
do Partido Socialista en Triacastela, 
cargo que ostenta ata o día de hoxe. 
“Sempre votei ao PSOE e houbo un 
momento en que decidín afiliarme 
e participar politicamente, non me 
considero un político, son unha per-
soa normal, pero participo da vida 
municipal”, explica Fernández.
Con respecto ao papel da oposición 
no Concello, explica que é “total-
mente distinto ao de ser alcalde”, xa 
que do 1999 ao 2011 Miguel Ángel 
Fernández foi alcalde polo PSOE en 
Triacastela despois de gañar os co-
micios electorais municipais, polo 
que coñece os dous ámbitos, tanto 
o de Goberno como o de oposición. 
Así, sostén que “como alcalde e par-
tido gañador, permitíache realizar 
labores que considerabas impor-
tantes para a cidadanía; mentres 
que como opositor estás de sufri-
dor en casa, e máis tendo en con-
ta que nos plenos non hai contido, 
non se trata ningún tema, só se len 
os decretos de Alcaldía, e non tes 
opción a manifestar a túa opinión 
en case nada”. Por isto, denuncia 

a situación, que para el “é depri-
mente porque debater é imposible 
e os plenos non teñen sentido: vas 
escoitar os decretos que hai e nese 
aspecto non se pode facer moito”.

O PSOE EN TRIACASTELA. Pola súa 
parte, con respecto a como os so-
cialistas axudan a mellorar a vida 
dos veciños, di que o PP na vila non 
“deixa facer nada”, polo que cre que 
falar cos veciños “tampouco serve 
de moito”. Así, explica que “du-
rante a campaña electoral falamos 
con moitos veciños e achegámo-
nos a moitas parroquias onde nos 
comentaron moitas problemáticas 
que estaban a sufrir polo desdén do 
Goberno local, que non fixo nada 
na anterior lexislatura, pero logo 
vótanlle igual. Hai unha tendencia 
de votar ao PP, aínda que non faga 
nada, porque hai moita propaganda 
e publicidade”, concreta.  
Así, especifica que formar parte da 
oposición no Concello de Triacas-
tela “non ten ningún sacrificio per-
soal, xa que se estás aí, é porque 
queres; pero tampouco beneficios, 
porque non cobramos e dedicamos 
o noso tempo, e si que nos gustaría 
debater sobre proxectos a facer no 
noso municipio, pero non é posi-
ble”, sostén o socialista.
A el gustaríalle volver á Alcaldía, 
pero “é moi difícil acabar coa maio-
ría absoluta do PP, así como tamén 
é moi difícil facer unha lista para 
as eleccións municipais. Eu fun in-
tentando que entrara xente nova 
e algunha vez non encabecei a lis-
ta, pero nesta ocasión tiven que  
adquirir o compromiso de facer a 
lista e tiven que encabezala eu. O 
despoboamento e o medo a que te 
poñan na diana por encabezar unha 
lista do PSOE son factores determi-
nantes que fan que sexa todo máis 
difícil. Coñezo algunha persoa moi 
válida e con ideas de esquerdas á 
que lle propuxen formar parte da 
lista e dicíame que lle gustaría pero 

non podía por non perder clientes.

AS NECESIDADES. Miguel Ángel 
Fernández di así que hai “moitas 
carencias” no Concello de Triacas-
tela, pero a principal necesidade no 
municipio é “que os regulamentos 
orzamentarios se poñan ao dia, xa 
que hai máis dun ano que o Conce-
llo non percibe os fondos do Estado 
mensuais, de 11.000 euros, porque 
o Ministerio de Economía ditou re-
solución por falta de información 
sobre os orzamentos en Triacaste-
la”. Así, explica que el calcula que 
levarán retidos 180 mil euros dos 
que a veciñanza de Triacastela non 
se beneficia “e non ves que se poña 
interese para solucionar iso porque 
eu agora mesmo non sei que orza-
mento ten activo en Triacastela”, 
denuncia o portavoz da oposición.
Fernández sostén que, en decem-
bro de 2023, se presentou o or-
zamento para a aprobación inicial 
de pleno, pero “despois había que 
publicalo para que as persoas pui-
deran presentar alegacións e vol-
ver a pleno para quedar aprobado, 
pero nos últimos 10 anos nunca se 
publicou unha aprobación inicial de 
pleno, co cal non sei como funciona 
realmente”.
E engade: “Que o Ministerio de 
Economía tome a decisión de sus-
pender e reter os fondos que lle 

corresponden ao municipio por 
cumprimento da lei orzamentaria é 
moi grave  e non se fai nada, porque 
no pleno cando foi a aprobación 
inicial dos orzamentos, eu esixín 
que no máis próximo, en xaneiro de 
2024, presentaran os orzamentos 
de 2024 para en outubro ter os de 
2025 e cumprir coa lexislación, e 
non se cumpriu nada. En decembro 
volverá a propoñerse o orzamento 
de 2024, non se publicará e segui-
remos igual”.
Por outra banda, di que outro pro-
blema que hai é que non se facilita 
a información do Concello. “Temos 
unha solicitude de información do 
anterior portavoz do PSOE de de-
cembro de 2022 que se reiterou 
posteriormente e aínda non sabe-
mos nada. Pides unha información 
por escrito e rexistro e nin cha dan e 
é moi frustrante”, denuncia.
Pero incide en que “o máis grave é 
estar 16-17 meses cos fondos do Es-
tado retidos, xa que ao non ter eses 
fondos, non se fan roce de camiños, 
non se recollen os plásticos de silo, 
o mantemento das infraestruturas 
é lamentable... Hai unha depurado-
ra deteriorada que se vai ampliar da 
man de Augas de Galicia para abas-
tecer aos peregrinos, pero despois 
dun ano estará abandonada outra 
vez porque ten que haber mante-
mento”, conclúe.

Triacastela
a oposición fala

“Necesitamos que 
os regulamentos 
orzamentarios se 

poñan ao día, xa que 
hai máis dun ano que 
o Concello non recibe 
os fondos mensuais 

do Estado”

Miguel Ángel Fernández leva 
no PSOE do municipio desde 
1987, sendo alcalde 12 anos
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‘La niña que quería ser pájaro’ vai 
da vida de Pura López, da infan-
cia, do que non entendía, da re-
lixión, dos costumes, da violencia 
contra os pequenos... Por iso, o li-
bro está ambientado no Páramo, 
onde trata o tema das herdanzas, 
da posguerra, da xente, dos la-
bradores e da diferenza de clases, 
“que era moi marcada e eu non o 
entendía. Aos señores había que 
facerlle o paso. Eu non entendía a 
desigualdade”, explica.
Pura López, paramense, viviu na 
parroquia onde estaba situado o 
Concello antes de que se trasla-
dara ao Campo da Feira, ata os 17 
anos, cunha infancia e adolescen-
cia complicada. “Eu non quería 
vivir aí, non me gustaba o cam-
po, e ademais tiven unha vida 
moi dura. Eu quería estudar, pero 
non había maneira; miña nai tiña 
cartos e podía estudar pero non 
os quería gastar niso. “¿Para que 
queres estudar?”, dicía miña nai, 
e eu contestáballe: “para o que 
sexa, eu quero estudar”. Á escola, 
de pequena, case non ía porque 
eu era moi travesa e como facía 
moitas travesuras, o único cas-
tigo que funcionaba comigo era 

quitarme de ir á escola”, explica.
Desde pequena tiña ansia por 
aprender e ler, polo que collía os 
xornais que traía seu pai e queda-
ba á noite coa luz do candil lendo. 
“Fíxate se me gustaba”, subliña. 
“Eu era unha nena rara porque 
era diferente ás nenas da miña 
idade. Aos 15 anos facían un 
enxoval e eu o único que quería 
era largarme a onde fora”.
De aí vén o título do seu libro; 
‘La niña que quería ser pájaro’, 
a súa primeira obra de narrativa, 
xa que Pura López sempre tivo a 
necesidade de saír do seu pobo. 
“Tiña unha tía en Bos Aires e eu 
quería irme coa tía, quería voar, 
envexaba os paxaros. A miña 
nai, ademais, cantábame unha 
canción das andoriñas e eu que-
ría ser unha delas, quería irme a 
América porque aquí non quería 
estar”, sostén.
Así, explica que a súa nai deixou 
un gran pouso no seu carácter: “A 
miña nai era moi ancestral e cho-
cabamos moito. Pegábame unha 
malleira case cada día porque 
meu irmán e eu coidabamos das 
vacas todo o día, tirabámonos no 
prado e quedabamos durmidos. 

Cando as vacas escapan, e miña 
nai cando se decataba, zurraba-
nos e máis a min, que era a maior, 
e eu atopaba iso inxustísimo. Eu 
envexaba os nenos dos reforma-
torios, eu quería marchar, quería 
voar. 
Ademais, engade que lle moles-
taba moitísimo como trataban á 
xente do campo, aos labradores, 
“como cidadáns de segunda”; e 
como moitos non sabían ler nin 
escribir, “intentaban enganalos”. 
Con todo, a situación das mulle-
res naquela época, que xa era 
complica, era peor. “Meu pai tiña 
un primo que era médico e que 
lle dicía a meu pai que o mellor 
que podía facer comigo era ca-
sarme, e meu pai contestáballe 
que as súas fillas estudaban, pero 
o médico repetía que era mellor 
que casara. Cando tiven 15 anos 
a miña nai falou coa dun primo 
meu e querían xuntarnos, e can-
do mo dixo, púxenme como unha 
moto, dixen que nin pensalo”, 
argumenta. “Eu tiña tantas ganas 
de saír, que pensei en facerme 
monxa, pero miña nai opúxose 
absolutamente e enfrontouse co 
cura. Nese momento non o sabía, 
pero tivo toda a razón, porque se 
me tivera metido monxa sería un 
desastre”.
Na adolescencia, a situación de 
Pura López, que conta no seu 
libro autobiográfico, non mello-
rou. “Collín unha depresión moi 
forte porque non sabía que facer, 
tratábanme como se fora unha 
rapaza rara, non saía moito... en-
tón, díxenlle á miña nai quería 
coser, e fun coser á casa dunha 
veciña, e logo fun traballar a Lugo 
a casa da modista Lugilde, a me-
llor de Lugo. Como non me gus-
taba, fun mirando que podía fa-
cer para estudar e faláronme do 

nocturno. Grazas a unhas monxas 
en Santo Domingo que prepara-
ban para Bacharelato, comecei a 
estudar con 19 anos mentres tra-
ballaba cosendo roupa. Ao final 
do curso, cando tiña que volver 
a casa, atopei traballo coa modis-
ta Lugilde, pero iso non era vida 
porque non aforraba nada, non 
chegaba a fin de mes e busquei 
opcións”. explica. 

UN CAMIÑO DIFÍCIL. “Un día no 
instituto, xa en segundo, escoi-
tei que unhas rapazas falaban 
de Telefónica e fun inscribirme. 
Así, chamáronme para Telefóni-
ca de Barcelona, e marchei coa 
miña nai estando en contra. Así, 
comecei a traballar en Barcelona, 
pero ao ser todo novo para min 
liábame moito, e ao haber tanta 
competencia entre as compañei-
ras, deixei de comer, tiña unha 
tristeza tremenda, non me adap-
taba á cidade, e estaba tan abafa-
da que collín unha anemia e tiven 
que volver a casa, onde miña nai, 
ao chegar, díxome que non valía 
para o mundo e que a ver se ato-
pabamos algún labrego que me 
quixera. Cando me recuperei, en 
outubro, volvín a Barcelona para 
coser cunha modista, pero non 
me gustaba, polo que empecei a 
buscar clínicas sanitarias, que era 

o que me gustaba”, conta López.
No seu libro autobiográfico con-
ta como un día subiu ao autobús 
para coñecer mellor a cidade e 
parou no Hospital San Pablo: 
“Encantoume e ao día seguinte 
fun entrevistarme co xerente 
do Hospital, que tiña ascenden-
tes galegos, e co que comecei a 
traballar o 21 de decembro en 
neuroloxía. Traballei en horario 
nocturno e moito polas folgas 
que protagonizaron unhas es-
tudantes de Enfermaría. Des-
pois, ao cambiarnos as quendas, 
puxéronme en horario de día, co 
que non podía estudar, xa que 
eu empezara 3º de Bacharelato, 
polo que estiven dous meses fa-
tal, sen comer, e incluso estiven 
ingresada polos nervios, ata que 
me volveron poñer de noites”, 
comenta.
Despois de neuroloxía, Pura Ló-
pez, que no libro aparece como 
Elvira Castro, pasou a dixestivo 
e, finalmente, a partos, onde se-
guiu o resto da súa vida laboral. 
“Con 22 anos comecei a traballar 
de comadroa e aí seguín ata que 
me xubilei no 2015. Ademais, 
despois de Bacharelato fixen 
a carreira de Enfermería, a de 
Psiquiatría, o curso de Matrona 
e traballei en varios hospitais, 
como en Manresa”, sostén.

“Eu quería saír do campo, era 
inxusto como nos trataban”
Pura López é a autora do libro autobiográfico ‘La niña que quería ser 
pájaro’, unha muller nada en San Martiño da Torre, no Páramo

 o páramo
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Raúl Taboada López 
vén de compoñer a 
‘Pandeirada do Páramo’

O escritor paramense Raúl Ta-
boada López compuxo a Pan-
deirada do Páramo, unha com-
posición de versos falados dos 
que se influíu de Rosalía de 
Castro, xa que os dous primei-
ros son dela, pero o resto saí-
ron do escritor.
Desta maneira, o escritor que-
re homenaxear O Páramo, a 
súa vila natal, como forma de 
gratitude e recoñecemento, xa 
que é onde naceu e aínda ten 
moito contacto co municipio.
A cantiga, na que se fai referen-
cia á súa infancia no Páramo, 
son protagonistas as xuntanzas 
dos veciños e veciñas nas que 
se celebraba algo especial. Aín-
da que o escritor sostén que lle 
xurdiu a idea de compoñer esta 
cantiga nunha visita ao Courel.
Concretamente, durante unha 
saída de turismo rural a Vila-
mor, o escritor cantou unhas 
cantigas galegas e saíulle a le-
tra da pandeirada, que agora 
quere dar a coñecer e rexistra-
la como propia co obxectivo de 
espallar dita canción como un 
recoñecemento ao Páramo.

A pandeirada está interpretada 
pola súa filla, Mónica Taboada, 
Loly Hermo e Teresa Iglesias 
ás voces, e Iglesias tamén se 
encarga da percusión. Para os 
arranxos finais da canción, Feli-
pe Mariño foi o posprodutor da 
canción e do vídeo que acom-
paña á pandeirada.

O PÁRAMO, PRESENTE. O es-
critor paramés, ademais, pu-
blicou o pasado mes de xaneiro 
a súa sexta obra, ‘Episodios, 
Escolma de Andainas’, reto-
mando así a súa obra en lingua 
galega.
Esta obra, que se compón de 
relatos curtos, ten moitas re-
ferencia ao Páramo, á familia 
e ten unha intención didáctica 
cara aos seus lectores sobre o 
comportamento con respecto 
ao diñeiro e coas persoas.
O máis interesante é que ten 
reflexións e tamén pinceladas 
biográficas.
Con todo, dedica un capítulo 
enteiro ao Páramo, a súa terra 
natal, que di estar sempre no 
seu corazón.

O AMOR POLA ESCRITA. Pura 
López sempre quixo escribir, xa 
que lle encantaba ler e sentíase 
unida ás historias das novelas, 
pero non puido desenvolver a 
súa paixón ata despois de xubi-
lada por estar moi enfocada ao 
seu traballo e a crianza das súas 
fillas. 
“O meu traballo fíxome moi 
feliz, por iso deixei a escritura 
para cando estivera xubilada. 
Así, con menos cargas, metinme 
a teatro e a baile, que sempre 
me gustou, e empecei a escribir 
os cortos de teatro que facía-
mos alí, había un señor que era 
avogado ao que lle gustou moi-
to un corto que escribín sobre 
o Nadal e animoume a escribir 
narrativa. Empecei así a ir ao 
Ateneo de Barcelona en 2019 
no Ateneo e, despois da Covid, 
momento no que case falezo, 
decidín escribir o meu libro au-
tobiográfico, algo que lle pro-
metera facer ás miñas fillas se 
saía de alí”, explica Pura. 
Desta maneira, presentouno 
por primeira vez no Hospital 
San Pablo, onde traballou, e 
logo tivo lugar a presentación 
a finais de agosto no Páramo e 
en Portomarín, “onde me sentín 
moi arroupada por todas as per-
soas que estiveron na presen-
tación e sobre todo pola miña 
prima Matilde, que foi quen or-

ganizou todo e houbo moi boa 
colaboración co Concello do 
Páramo. Síntome súper ben por 
toda a acollida que está tendo a 
obra, tanto en Barcelona, como 
en Sitges, que é onde vivo eu, 
como no lugar de onde veño, no 
Páramo. Síntome súper feliz por 
todas as persoas que vos pre-
ocupades por min, pola miña 
obra e pola miña vida, que ao 
final o libro, con nomes cam-
biados, vai do que vivín”, argu-
menta.
López sostén que cre que o li-
bro xa publicado xera “empatía, 
compaixón, cariño... A maioría 
das persoas que mercaron o li-
bro destacan a miña capacida-
de de resiliencia en superar as 
cousas que me pasaron durante 
a miña vida e que eu fun capaz 
de perdoar a seguir adiante”. 
Así, adiante que o libro comeza 
cunha chamada de teléfono avi-
sando a Elvira de que a súa nai 
está a piques de morrer e ela, 
despois dunha garda de 36 ho-
ras no hospital, marcha a Lugo 
en avión. 
No traxecto, lembra todos os 
momentos que pasou ata che-
gar ao momento actual e o libro 
remata cun reencontro entre 
nai e filla no que se piden per-
dón mutuamente.
Con todo, cre que “escribir é 
unha escravitude, pero unha 

escravitude que a min me gusta 
porque hai que escribir, ler mil 
veces, repasar, ver se ten senti-
do o que está posto... aínda que 
eu vou ao concreto e conto as 
cousas como son, que ademais 
me leva moito tempo porque 
non me manexo ben coas novas 
tecnoloxías”, explica. 

A SÚA PRÓXIMA OBRA. Por iso, 
xa está empezando a escribir 
outro libro no que quere contar 
a vivencia dos sanitarios duran-
te a pandemia da Covid. 
“Eu empecei a ter síntomas 
de Covid o día de San Valen-
tín. Había unha forza que tira-
ba de min, pero eu non quería 
marchar. Mentres estiven en 
intensivos, tiven a sorte de que 
miña filla era enfermeira e veu 
verme, pero moitos non puide-
ron despedirse dos seus seres 
queridos. Ademais, quero fa-
cer unha especie de denuncia e 
ponderar a enfermería, xa que 
as enfermeiras españolas son 
as mellores e están desfacendo 
a sanidade. Eu quería escribi-
lo para as miñas compañeiras 
como un recoñecemento, para 
os mortos que marcharon sen a 
calor dos seus familiares, lem-
brar o medo e pánico que tiñan 
as enfermeiras de chegar a casa 
e contaxiar aos seus familiares”, 
conclúe.



18 outubro 2024

O Goberno local do Incio promove 
para este novo curso 2024-2025 
novas clases de pilates, ximnasia 
de mantemento e zumba.
Desta maneira, as clases de pilates 
son os luns e xoves ás 17.00 ho-
ras no Val do Mao e os martes e 
venres ás 17.00 horas en Vila de 
Mouros. Pola súa parte, tamén 
se imparte a clase de ximnasia 
de mantemento  para as persoas 
de idade máis avanzada os luns e 
venres ás 11.00 horas, así como 
tamén se oferta zumba, tendo lu-
gar os sábados e o 3º e 4º venres 
do mes ás 20.30 horas.

O deporte tamén 
formará parte das 
actividades da vila

O pleno da corporación munici-
pal do Incio aprobou en pleno a 
acta da sesión anterior e o su-
plemento de crédito derivado 
da participación nos tributos do 
Estado, que supón unha contía 
de 70.000 euros e que se usarán 
para a reparación de estradas, 
mentres que o Fondo de Coo-
peración Ambiental da Xunta, 
de 6.000 euros, será utilizado 
para pagar a suba do canon de 
Sogama.
Ademais, tamén foi aprobado 
levar a cabo un convenio coa 
Federación Galega de Piragüis-
mo cos votos a favor tanto do 
PP como do PSOE para fomen-
tar o desenvolvemento de acti-
vidades no encoro de Vilasouto 
despois de que se celebrara a 
sexta e última regata da Copa 

Deputación de Piragüismo.
O plan é establecer pautas de 
colaboración co organismo de-
portivo para que o encoro de 
Vilasouto acolla probas depor-
tivas, xa que forma parte da 
conca do río Mao e é navega-

ble desde o ano 2021 para em-
barcacións sen motor. Aquelas 
con motor non poden circular, 
xa que no encoro está a toma 
para o abastecemento de auga 
de Bóveda e tamén se emprega 
para o regadío do Val de Lemos.

Aproban un convenio para crear 
iniciati vas no encoro de Vilasouto

O Concello do Incio, en colaboración 
coa ANPA Ricardo Gasset, ofrece 
este curso clases de instrumentos na 
aula de música e baile tradicional. As 
clases darán comezo a semana do 14 
de outubro.
Con respecto ás clases de música, se-
rán os sábados pola tarde e imparti -
das por Daniel Fernández López. Así, 
música e movemento será ás 16.15 
horas para nenos entre 4 a 7 anos; 
gaita será ás 17.00 horas para nenos 
de máis de 8 anos e adultos; percu-
sión infanti l será ás 18.00 horas para 

nenos de máis de 8 anos; percusión 
adultos será ás 19.30 horas, e acor-
deón será ás 20.45 horas tanto para 
nenos maiores de 8 anos e adultos.
Pola súa parte, as clases de baile se-
rán os mércores e serán imparti das 

pola profesora Branca Albán. Así, ás 
16.30 horas terá lugar a clase de bai-
le infanti l para maiores de 4 anos e 
ás 19.30 horas terán lugar as clases 
de baile adultos para maiores de 13 
anos.

A veciñanza poderá desfrutar de novas 
acti vidades nas aulas musicais e baile

O Concello celebrou a 
XXIX Festa dos Avós

paradela

A XXIX Festa dos Avós do Concello 
de Paradela celebrouse no mer-
cado gandeiro, onde se reuniron 
centos de maiores do municipio. 
Todo comezou ás 11.30 horas coa 
recepción de autoridades e invi-
tados, ás 12.00 horas ti vo lugar a 
actuación da Banda de Música de 
Paradela e ás 12.30 horas o acto 
de homenaxe a Xesús Mato, co 
descubrimento dunha placa que 
nomea ao Centro Polifuncional de 
Paradela na súa honra. O xerente 

do Consorcio Galego de Servizos 
de Igualdade e Benestar, Perfecto 
Rodríguez, parti cipou e presenciou 
o acto de lembranza a Xesús Mato, 
que foi fundador de Fuxán os Ven-
tos e Medalla Castelao no 2018.
Despois, o Orfeón Lucense actuou 
para os presentes e tamén o fi xo 
durante a misa que se celebrou ás 
13.30 horas. O xantar foi ás 14.30 
horas e pola tarde houbo sorteo de 
agasallos e unha actuación da Ban-
da de Música de Paradela.

MELLORAS NOS CAMIÑOS DO MUNICIPIO

Mellorouse o camiño da LU-P-4201 a Vadacouto, obra fi nanciada pola Aga-
der dentro do Plan marco mellora de camiños municipais de acceso a parce-
las agrícolas 2024-2025. Ademais, tamén se acometeron obras de pavimen-
tación dos accesos ao lugar de Bacorelle, situado na parroquia de Castro de 
Rei, unha obra cofi nanciada con remanentes do Plan Único 2023.
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o incio

De onde vén o seu amor pola mú-
sica?
Cando somos pequenos os pais 
ofrécenlle posibilidades aos seus 
fillos para ocupar o tempo libre 
e eu sempre me inclinara cara a 
cuestións artísticas. Así, decantei-
me pola gaita sobre os 7-8 anos e 
ía unha vez a semana a Sarria, que 
non me queda lonxe porque eu 
vivo en Rubián de Cima, que está 
máis preto de Sarria que da Cruz 
do Incio. Así, empecei tocando a 
gaita en Sarria, na Asociación Cul-
tural Peleriños, e despois tamén a 
cantar e tocar a pandeireta; e des-
pois fixen os estudos en gaita.
Cóntenos desde o inicio ata agora 
a súa traxectoria musical.
Pois empecei en Peleriños tocando 
a gaita e ía a clases, a actuacións, 
tocaba para os grupos de baile... 
Así, fun interesándome e adquirín 
habilidades e despois decidín facer 
grao profesional de conservatorio 
en Vilalba, compaxinando os meus 
estudos da ESO e Bacharelato. 
Despois, seguín mentres estudaba 
Educación Primaria. Rematei en 
Vilalba o grao profesional e fixen o 
grao de acceso superior, que equi-
vale a grao universitario, coa espe-
cialidade en instrumentos de tra-
dición popular de Galicia en Vigo. 
Unha vez rematado o grao, fixen 
un Máster en Investigación Musi-
cal e logo seguín cun doutorado en 
Artes e Humanidades, elaborando 
unha tese sobre a Música Tradicio-
nal Galega, enfocada no repertorio 
vocal das mulleres do lugar de Li-
ñares en Avión, Ourense. Actual-
mente, traballo como profesora na 
Facultade de Ciencias da Educación 
de Santiago de Compostela como 
profesora de Expresión Musical e 
son intérprete tamén.
Realizou charlas e cursos en dife-
rentes centros educativos.
Ademais de intérprete, eu sempre 
estiven vinculada á docencia, xa 
que traballei en escolas de música, 
en Anpas... e unha das cousas que 
fixen nesa etapa eran concertos 
didácticos, un recurso que se tra-
balla moito na música tradicional, 
que consiste nun obradoiro de si-
tuacións vinculadas coa tradición, 
pero o máis practico posible. Tra-
bállanse ritmos e xéneros co fin 
de contar cousas, pero tamén se 
intenta que o alumnado toque con 
instrumentos de percusión. Como 
profesora na universidade, tamén 
traballo coa musica tradicional co 
alumnado e sempre a utilizo como 

medio para explicar cousas. Tamén 
fixen concertos didácticos co Con-
cello de Vigo estes dous últimos 
anos, mentres compatibilizaba o 
traballo na universidade, pero ago-
ra mesmo non teño nada axenda-
do porque estou ata arriba; pero 
desde distintos lugares séguense 
mantendo ese tipo de actividades. 
Por que son interesantes estas ini-
ciativas nos centros educativos?
Nos centros educativos búscase 
facer colaboracións con entida-
des que veñan contar o que sexa, 
como as agrupacións ou persoas 
relacionadas coa música para que 
o alumnado vexa a realidade máis 

alá da escola e entenda a relación 
co entorno. Está xenial que os en-
tes educativos acudan a axentes 
alleos, e no caso da música é máis 
importante porque aínda que haxa 
material, os cartos son os que son, 
e un colexio non é un conserva-
torio. Achegar instrumentos ou 
agrupacións musicais ao alumnado 
que na escola non se ve é intere-

sante. Ademais, dependendo da 
túa contorna, podes ter un vínculo 
coa música ou non. Por exemplo, 
a música tradicional está a vivir un 
momento de expansión por exem-
plos como Tanxugueiras ou polo 
himno do Celta composto por C 
Tangana, pero o estudo da música 
tradicional sempre estivo vincula-
do ao ocio, non é unha cousa reco-
ñecida como a música académica e 
en moitas ocasións hai que acudir 
a profesionais concretos porque o 
profesorado non ten coñecemen-
tos suficientes e é importante que 
se achegue para saber de que vai o 
asunto: que non é unha postal fol-

clórica e o mundo da música tradi-
cional é unha cuestión viva.
Os nenos e nenas teñen inque-
danza pola música galega?
Depende moito do lugar, depende 
do ámbito, se é rural ou urbano; e 
tamén das agrupacións que haxa 
na zona en concreto. Por exemplo, 
en Sarria hai escolas moi potentes, 
polo que os nenos xa están vincula-
dos e nas escolas ves que xa están 

máis abertos a escoitar músicas, 
pero se non estás aberto, só vas es-
coitar o que te chega, que é musica 
procesada e baseada na imaxe e di-
fire da realidade de cando ti colles 
un instrumento. 
Por que é importante levar a músi-
ca galega por onde vai?
Todas as músicas tradicionais vin-
cúlanse co sentimento de identi-
dade e pertenza a un grupo, e eu 
teño ese arraigo de galega á te-
rra, de pertenza a unha terra con 
características concretas, e é im-
portante esta idea de saber onde 
vimos cara a onde imos e que é o 
que nos define como sociedade, o 
contexto no que vivo e o por que 
das cousas. Unha das cousas que 
máis me marcaron na miña tra-
xectoria foi o contacto coas infor-
mantes, as mulleres que cantan, 
ese contacto persoal e de entender 
que a música vai moito máis alá da 
música; está conectado con como 
vives, con quen vives, con que te 
relacionas, como te sentes... O 
traballo coas mulleres que cantan 
é algo que a min me move moito, 
é un sentimento parecido ao que 
temos cos avós. Na música galega 
traballas con persoas. É diferente 
cando ti cantas algo que te ensinou 
unha señora, a se interpretas unha 
partitura de Mozart. É algo que me 
marcou moito e que me fai apren-
der moito. Ademais, teño en conta 
a perspectiva de xénero, preocúpa-
me e investigo moito, xa que son 
elas, na súa maioría, as que cantan; 
e penso moito na súa maneira de 

ser. Cando buscas referentes, para 
min é este tipo de muller galega 
que che abre a casa, que che dá 
todo e é unha aprendizaxe vital es-
pectacular.
Presentou o seu novo proxecto 
durante a Romaxe no Camiño.
O proxecto que presentei leva 
tempo formándose e cambiando 
cuestións, foi unha evolución na-
tural ao longo destes anos e agora 
en novembro sairá o meu próximo 
disco baixo o proxecto de ‘Carme-
la’. Consiste en versións de musica 
vocal de tradición oral centradas 
coller unha canción, escoitala na 
fonte primaria e fixarme como 
canta a señora, enfocándome no 
sentimento que me produce e en-
tendendo o contexto de por que se 
cantaba así. É sumar o meu traba-
llo de investigación e de intérprete, 
dando como resultado pensar un 
pouco máis nelas e no significa-
do. Tendo o disco, agora estamos 
preparando un novo directo cons-
tituído en formato de trío: eu can-
tando e dúas compañeiras, Camille 
Hedouin e Sara Méndez. A verdade 
é que estou moi contenta por ac-
tuar na Romaxe no Camiño porque 
tocar aquí é tocar na casa e agra-
décese moito porque sempre estas 
por fóra e tamén presta estar aquí.
Que proxectos ten de futuro?
Estamos traballando no lanzamen-
to do disco, e eu compaxino este 
proxecto con outro de música ex-
perimental, ‘Quintela’, que é a casa 
dos meus pais.

“A música tradicional vai máis 
alá, ten relación con como vives”
A inciá Carme López Fernández é unha profesional da música tradicional 
galega e docente na Universidade de Santiago de Compostela
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O Mosteiro de Samos acolleu o con-
certo de Malandança no dentro do I 
Ciclo de Música Medieval Lugo: De 
Trovas e Canti gas promovido pola 
Vicepresidencia da Deputación de 
Lugo que contou, neste caso, coa 
colaboración do Concello de Samos.
O concerto medieval, que esti vo 
“cheo de sensibilidade e emoción”, 
tal e como explican desde o BNG, 

ti vo como protagonistas instrumen-
tos construídos a parti r dos repre-
sentados no Pórti co da Gloria da 
Catedral de Santi ago de Compostela.
A formación Malandança, especia-
lizada en música medieval interpre-
tou un conxunto musical formado 
por canti gas de Santa María escritas 
na corte de Afonso X durante o sé-
culo XIII.

O Mosteiro acolleu o 
concerto de Malandança

samos

Consti túese o Obradoiro Benito Feijoo 
cos seus primeiros oito membros
O Obradoiro Benito Feijoo, pro-
movido pola Asociación de Co-
merciantes e Artesáns de Samos, 
celebrou un acto de inauguración 
da súa acti vidade na biblioteca mu-
nicipal samanense o pasado 28 de 
setembro.
A iniciati va, que ten carácter ‘pro-
tector e voluntario’, ten o obxecti vo 
de contribuír á promoción cultural 
e económica do municipio e desta 
maneira foron nomeados os pri-
meiros oito membros: Gerardo 
Ibarra, prior do Mosteiro; Luis Ce-
leiro, xornalista e escritor; José Ma-
nuel Salgado, xornalista e fotógra-
fo; Jesús García, avogado; Marica 

Campo; escritora; Xaime Féliz Ló-
pez Arias, Arlindo, profesor e inves-
ti gador; Manuel Pombo, director 
e catedráti co en Pediatría e Víctor 
Fraga, secretario xeral da Subdele-
gación do Goberno en Lugo.

O presidente da Asociación, José 
Fernández, puxo en valor o obra-
doiro, que achegará disti ntas sen-
sibilidades dentro da curiosidade 
intelectual, cívica e profesional e 
pensando na promoción cultural.

Samos acolle unha nova acti vidade 
deporti va neste curso 2024-2025 da 
man de Julieth, con 10 anos de expe-
riencia en acti vidades dirixidas.
Así, as clases serán de Stretching 
Flow, que consiste en clases de mo-
bilidade en grupo que fusionan ioga 
e pilates e á que se poden apuntar 
todas as persoas interesadas en pro-
bar, xa que unha sesión é gratuíta.
A través de exercicios dinámicos, de 
fl exibilidade e respiración con músi-
ca relaxante, as persoas que desfru-
ten da acti vidade liberarán ao corpo 
de dores e tensións. Con ela, con-

seguirase mellorar a coordinación e 
equilibrio, reducirase a rixidez, me-
llorará a capacidade de movemento 
e a axilidade, desestrarase o corpo e 
ademais pasarase un rato ameno e 
diverti do en compañía.
Ademais, como todos os anos, o pa-
villón do colexio de Samos acolle os 
martes e venres, ás 18.00 horas, as 
clases de zumba. 
E engádese unha nova acti vidade no 
municipio, ‘Circl mobility’, que terá 
lugar ás 19.00 horas tamén martes 
e venres no pavillón do colexio, des-
pois das clases de zumba.

Impártense novas 
actividades deportivas

A fotógrafa sarriá Mercedes 
Vázquez, que expuxo a súa obra 
‘Traballos do campo’ na antiga 
prisión preventiva da vila, vén 
de inaugurar outra das súas ex-
posicións, ‘Mulleres’ na antiga 
biblioteca municipal de Samos.
Acompañada da alcaldesa, Chus 
López; o presidente da Asocia-
ción de Empresarios de Samos, 
a única monxa que queda no 
Mosteiro de Samos e demais 
amigos e amigas da zona; Mer-
cedes Vázquez mostrou a súa re-
compilación de fotografías sobre 
mulleres.
Desta maneira, ata o vindeiro 28 
de outubro poderá visitarse esta 
mostra en horario de luns a ven-

res de 09.00 a 13.30 horas, aín-
da que se algunha persoa quere 
visitala noutro horario, poderá 
solicitalo no Concello de Samos.
A fotógrafa sostén que “para min 
Samos é moi importante, porque 
pasei moitos veráns na casona 
solitaria de Veiga de Reiriz, onde 

fun libre, correndo polas leiras 
adiante. Algunhas veces fun coa 
miña curmá Menchu, e alí vivía 
un rapaciño que viña con nós no 
burro. Os nenos desfrutabamos 
do baño no xeado río, ao carón 
da ponte, pero tamén participa-
bamos dos traballos do campo.

A exposición fotográfi ca de Mercedes 
Vázquez aínda pode visitarse

O voceiro do PP de Samos, Miguel 
Gallego, volve denunciar a “situa-
ción no SAF, á que se suma o centro 
de maiores”, que di, “teñen unha 
escaseza importante de persoal e 
tentan suplilos con traballadores 
municipais”. Pola súa parte, desde 
o Goberno local veñen de crear no-
vas bolsas de emprego persoas que 
queiran traballar como coidadores 
no SAF e nas vivendas comunitarias.
Os concelleiros do PP tamén se in-
teresaron polo estado das rozas, e 
criti caron que o equipo de Goberno 
votou en contra da moción que pre-
sentaba o PP sobre a recollida de 
residuos voluminosos porta a porta 
para levar ao punto limpo.

O PP critica accións 
do Goberno local
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DEPUTACIÓN

O presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, asinou un convenio 
de colaboración co reitor da Univer-
sidade de Santi ago de Compostela, 
Antonio López Díaz, mediante o cal 
a insti tución provincial achega a esta 
enti dade un total de 9.500€. Trátase 
dun acordo entre a Deputación, a 
USC, Caixa Rural Galega e a Confede-
ración de Empresarios de Lugo (CEL) 
para promover acti vidades de inves-
ti gación tecnolóxica, favorecer a di-
fusión no medio económico e social 
e impulsar a súa dinamización a nivel 
interno entre a propia comunidade 
universitaria.

As iniciati vas que se inclúen nesta 
colaboración e que se desenvol-
ven a través do Campus de Lugo 
van dirixidas a dar a coñecer entre 
o profesorado da Universidade os 
proxectos e as convocatorias de 
I+D+i realizadas por disti ntos or-
ganismos e enti dades a nivel au-
tonómico, estatal e internacional. 
Nesta actuación inclúese tamén o 
apoio, mediante persoal técnico, 
na elaboración de propostas das 
disti ntas convocatorias. Así mesmo, 
tamén se introduce a captación de 
recursos e proxectos para diferen-
tes áreas e a difusión dos resultados 

dos proxectos e acti vidades de I+D+i 
do Campus de Lugo nos medios de 
comunicación, o que favorecerá a 
transferencia de coñecemento ao 
conxunto da sociedade.
O orzamento total deste convenio 
ascende ata os 62.800 euros, dos ca-
les Caixa Rural Galega achega un to-
tal de 50.000, a Universidade 3.300 e 
a insti tución provincial a contí a res-
tante -9.500-.
No acto de sinatura, o mandatario 
provincial recordou que a Deputa-
ción mantén unha colaboración acti -
va coa Universidade de Santi ago de 
Compostela. 

Firman un convenio para impulsar 
a investi gación tecnolóxica

A Deputación esixiralle á Xunta que 
resolva a falta de profesorado e re-
cupere a gratuidade dos libros de 
texto neste curso escolar que vén 
de comezar. Así se acordou no Pleno 
ordinario do mes de setembro tras a 
proposta de Goberno, que foi apro-
bada cos votos a favor do PSdeG, do 
BNG e coa abstención do PP.
Explicou a voceira socialista do Go-
berno, Pilar García Porto, que un 
ano máis, “como vén sendo costume 
dende o 2009” o inicio do curso aca-
démico en Galicia revela a distancia 
que medra entre a acti tude “triun-
falista” da Xunta e as carencias que 
denuncian as familias, os mestres 
e a comunidade educati va. “A Xun-
ta ofertaba nas últi mas oposicións 
1.512 prazas de novos profesores, 
pero só cubriu 1.256. As 256 prazas 
non cubertas eran un capricho ad-
ministrati vo? Non obedecían a ne-
cesidades reais? Non hai entón unha 
falla de profesores?”, preguntou no 
Pleno García Porto.
“Dicir que a educación infanti l é de 
balde é un xeito de agochar a falta 
de prazas públicas en escolas infan-
tí s”, denunciou García Porto. A Xunta 
asegura que coas 32.000 prazas dis-
poñibles, sumando a oferta pública e 
privada, está escolarizado o 56,4 % 
dos nenos entre 0 e 3 anos. “Se as 
cifras que ofrece a Xunta son fi ables, 
a aplicación dunha simple regra de 
tres revela que farían falla máis de 
25.000 prazas en escolas infantí s 
para atender ao cento por cento da 
poboación infanti l e as necesidades 
de conciliación das familias”, enga-
diu. Reprochou tamén que non se 
pode falar de gratuidade na educa-
ción primaria e na ESO cando unha 

familia conti núa a gastar de media 
uns 600 euros de media en libros 
e material escolar cando arranca o 
curso.
Unhas carencias que, segundo ex-
plicaba García Porto, afectan grave-
mente á provincia de Lugo e espe-
cialmente aos concellos do rural.
O texto da proposta aprobada recla-
ma tamén que se garanta a presenza 
dos profesores de apoio para todos 
os nenos e nenas con necesidades 
educati vas especiais, que se cum-
pran as rati os de alumnos por aula 
pactados cos sindicatos e que se 
presente un plan para incrementar 
as prazas de educación infanti l ata 
garanti r a plena escolarización nesa 
franxa de idade.
Medidas para evitar a suba do canon 
de recollida de lixo
O Pleno tamén sacou adiante outra 
moción do PSdeG para reclamar á 
Xunta de Galicia que tome medidas 
para evitar a suba da taxa de trata-
mento de lixo aos concellos. A ini-
ciati va saíu adiante cos votos a favor 
dos socialistas, do BNG e cos votos 
en contra do PP.

Co acordo adoptado no Pleno, a ins-
ti tución provincial esixe, por unha 
parte manter o canon establecido 
aos concellos galegos de 66 euros 
por cada tonelada de residuos do-
mésti cos xesti onada; manter a an-
terior bonifi cación do 15% deste ca-
non unitario; que se reparta a contí a 
de 12,1 millóns de euros en concep-
to de Fondo Ambiental entre todos 
os concellos galegos; que se achegue 
a Sogama a canti dade total recada-
da en concepto de imposto sobre o 
depósito de residuos en vertedoiros, 
a incineración e a coincineración de 
residuos para implementar bonifi ca-
ción no canon dos concellos; incre-
mentar as subvencións aos concellos 
para implementar medidas que con-
tribúan á reciclaxe dos biorresiduos; 
que se consti túa unha comisión de 
traballo entre Sogama, as Conselle-
rías de Medio Ambiente e Facenda 
e a Fegamp para determinar as con-
dicións do canon para o ano 2025; e 
ampliar as plantas de biorresiduos 
existentes como estaba previsto no 
Plan de Xesti ón de residuos urbanos 
de Galicia 2010-2022.

O Pleno reclamará á Xunta que 
resolva a falta de profesorado

A reunión do Consello Provincial de 
Turismo deu a coñecer os sextos 
Premios á Excelencia de Turismo 
nas categorías de Lugo Cambia ao 
Turismo Lucense, e, …E para co-
mer, Lugo á Gastronomía Lucense, 
e ao Turismo Sosti ble. Uns premios 
instaurados por este órgano parti -
cipati vo e consulti vo que creou a 
insti tución provincial.
Na categoría Lugo Cambia ao Tu-
rismo Lucense o xurado disti nguiu 
A Ruta dos Lobos da Fonsagrada 
e a Mina Consuelo e Boulloso da 
Pontenova; na de ...E para comer, 
Lugo á gastronomía lucense pre-
miouse á Festa da Cereixa, do 
Viño e do Aceite de Ribas de Sil, 
e a Feira do Capón de Vilalba; e 
na de Turismo Sosti ble cun único 
premio foi concedido ao Barco 
Museo Reina del Carmen de Bu-
rela, e outorgouse un accésit á 
Mostra Exposición de Muimenta 
(Moexmu).
“Estes galardóns, instaurados por 
este órgano parti cipati vo e con-

sulti vo que creou a insti tución 
provincial, representan un mereci-
do recoñecemento ao traballo e á 
traxectoria exemplar de empresas, 
persoas, insti tucións ou enti dades 
no ámbito do turismo e a gastro-
nomía da provincia”, explicou Pilar 
García Porto.
A decisión adoptada polo Con-
sello Provincial de Turismo debe 
ser agora aprobada pola Xunta de 
Goberno da Deputación de Lugo, 
como órgano competente para a 
resolución da convocatoria dos dis-
ti nti vos, e posteriormente publica-
rase no Boletí n Ofi cial da Provincia 
(BOP). Os premiados recibirán a 
súa disti nción nun acto que cele-
brará a insti tución provincial o vin-
deiro 27 de setembro, con moti vo 
do Día Mundial do Turismo.
O xurado esti vo formado por 18 
persoas que forman o Consello de 
Turismo, vinculadas a este sector 
e coa presenza de representantes 
dos tres grupos políti cos da Corpo-
ración provincial.

Escollidos os gañadores 
dos Premios de Turismo 
e Gastronomía

ASOPORCEL

A Área do Medio Rural da Vicepresidencia reforzará a colaboración con Aso-
porcel para colaborar no fi nanciamento das iniciati vas de promoción do consu-
mo de carne desta raza autóctona que a asociación de criadores desenvolverá 
coincidindo co 25 aniversario.  Daniel García manti vo un encontro de traballo 
con representantes da enti dade, na que se acordou unha colaboración excep-
cional de 12.000 euros e na que se puxo en relevo o traballo desenvolvido pola 
enti dade na recuperación da raza e na promoción dos seus produtos nas feiras 
e mercados de proximidade como un referente de calidade.
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A SD O Páramo comezou con moi 
bo pé esta nova tempada 2024-
2025 da que forman parte Mar-
cos, Chivas, Miguel, Pepe, Héc-
tor, Jorge Lombardía, Joni, Juan, 
Borjita, Hugo Gallego, Ruodri, 
Reija, Dani López, Marcos Barrio, 
Dani, Álex, Hugo Dono, Hache, 
Antón, Nolo, Julio e Ricardo.

Desta maneira, durante os catro 
parti dos que veñen de xogar en 
Segunda Futgal Lugo Grupo Sur 
perderon o primeiro parti do 
contra o Club Lemos B, pero em-
pataron co SDC Santa Comba e 
gañaron ao Quiroga F.C. cun 2-1, 
e ao CF Friol, cun 0-1 no campo 
do Friol.

A SD O Páramo vai sumando 
vitorias contra varios equipos

O Concello de Sarria coa colabora-
ción de Os Carro x Catro organiza, un 
ano máis, a décimo segunda da Ruta 
4x4 da Comarca de Sarria os días 15, 
16 e 17 de novembro. A iniciati va 
acollerá arredor de 400 vehículos 
e 650 parti cipantes de toda Galicia 
e do resto de España, entre os que 
destacan moitos de Asturias, Castela 
e León e Madrid.
Así, todo comezará o venres 15 co 
pincho de benvida pola noite e, a 
conti nuación, desenvolverase unha 
ruta nocturna polos arredores da vila 
sarriá. Xa o sábado, 16 de novembro, 
a parti r das 8.30 horas comezará a 
Ruta 4x4 da Comarca de Sarria, que 
percorrerá os concellos de Sarria, 
Láncara, Baralla e Samos, onde pa-

rarán a comer no campo da festa e 
rematará en Sarria, onde terá lugar a 
cea de gala ás 21.30 horas.
Finalmente, o domingo 17 será o úl-
ti mo día, durante o cal terán lugar as 
probas de obstáculos e velocidade 
que se desenvolverán no trazado do 

Morelle. Así, haberá categorías dife-
renciadas para todoterreos, buggies, 
quads e motos. Ao mediodía terá 
lugar unha comida no Restaurante 
Camping Vila de Sarria, onde tamén 
se entregarán os trofeos e pezas e 
materiais, valorados en 2.000 euros.

A XII Ruta 4x4 da Comarca de 
Sarria será en novembro 

A Sociedade Deporti va Sarriana co-
meza a tempada de fútbol con ga-
nas e forza, e o primeiro equipo, de 
3ª RFEF, xa conseguiu catro vitorias 
que os coloca 2º na clasifi cación do 
grupo 1. “Imos intentar loitar e estar 
na primeira liña de fogo para xogar, 
polo menos, os playoff . Hai un gran 
equipo de profesionais tanto de xo-
gadores como do corpo técnico que 
dirixe Jaime Paz”, sostén Josito, coor-
dinador do equipo de Sarria. 
Con respecto ao sénior B, que se ato-
pa en 3ª FUTGAL, ten como obxec-
ti vo ascender a 2ª FUTGAL, ademais 

de dar conti nuidade aos rapaces que 
veñen de categorías inferiores de 
cara a ir formándoos para chegar ao 
primeiro equipo. Con respecto aos 
equipos da canteira, a categoría In-
fanti l, que está en 1ª FUTGAL, quere 
“manter a categoría”, mentres que 
na categoría de xuvenil o obxecti vo 
é, polo menos, “xogar a fase de as-
censo e intentar volver a Preferente”, 
estando actualmente en 1ª FUTGAL. 
“Levamos moitos anos de formación 
e imos pelexar e traballar de cara ás 
posibilidades que temos cos obxecti -
vos que nos marcamos”, argumenta.

Traballo e formación, as 
claves na SD Sarriana 

A Ruta Corga`s de Sarria do DHG 
Team que se celebrará o 13 de outu-
bro constará de dúas distancias para 
adultos e dúas para a versión da ruta 
infanti l. Con respecto á ruta de adul-
tos, terá dous percorridos ciclables 
e adaptados a todo ti po de bikers 
polos concellos de Sarria e Láncara. 
Será unha curta de 35 kms cun des-
nivel de 700+; e unha longa, cunha 
distancia de 55 kms e un desnivel 
de 1500+. En ambas rutas contarase 
con bolsa do corredor, avituallamen-
tos sólidos/líquidos, ambulancia, vo-
luntarios sinalizando os cruces e, ao 
remate, haberá pinchos para todos 
con algunha sorpresa.

A ruta infanti l será polos arredores 
de Sarria, totalmente cha e sen difi -
cultades, orientada aos máis cati vos, 
entre 1 e 16 anos, aínda que os me-
nores de 14 anos deberán ir acom-
pañados por un adulto.
A ruta, que neste caso será ás 11.00 

horas, terá dúas distancias: unha 
longa de 8 km, na que recomendan 
andar con fl uidez e que parti cipen 
nela os maiores de 7 anos; e unha 
ruta curta de 4 km.
Ao remate das rutas desenvolverase 
unha xincana de obstáculos.

Dúas distancias para adultos e outras 
dúas para nenos na Ruta Corga’s

DEPORTES
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A Escola de Taekwondo de Sarria 
xunto co Concello de Sarria orga-
nizan a primeira competición de 
taekwondo relacionada co Cami-
ño de Santiago baixo o nome de 
I Open do Camiño vila de Sarria.
Álex Losada, competidor de tae-
kwondo recoñecido a nivel in-
ternacional, que está á cabeza 
da AC Taekwondo Sarria, sostén 
que se está a traballar “moito e 
con moitas ganas para que saia 
ben esta competición”.
Así, coa axuda dos pais e nais 
dos nenos e nenas que forman 
parte da escola de taekwondo 
e do Concello de Sarria, o vin-
deiro sábado, 9 de novembro, o 

pavillón José Mario González do 
Chanto acollerá a iniciativa.
“Quero agradecer a implicación 
e disposición do Goberno local, 

xa que asume unha parte econó-
mica importante conxuntamen-
te coa escola para poder desen-
volver este evento que será un 
evento deportivo que atraerá 
moitísimas persoas a Sarria du-
rante esa fin de semana”, argu-
menta Losada.
Desta maneira, explica, os 
obxectivos desta iniciativa son 
dar a coñecer o taekwondo en 
Sarria, así como dar a coñecer 
o Camiño de Santiago aos de-
portistas profesionais que virán 
participar nela, xa que é “unha 
competición orientada á forma-
ción e desenvolvemento de com-
petidores, desde os máis peque-

nos de 5 anos ata os maiores de 
16”, destaca.
IMPORTANCIA DO EVENTO. Du-
rante o evento deportivo, que 

comezará ás 09.00 horas e re-
matará, dependendo da partici-
pación, a última hora da tarde, 
os nenos, rapaces e adultos que 
participen non estarán divididos 
por idades e categorías, senón 
que competirán contra persoas 
que leven o mesmo tempo que 
eles competindo, “favorecendo 

a aprendizaxe e a competición 
xusta entre eles e tamén un ca-
rácter lúdico, para que os nenos 
se divirtan formándose”, sostén 
o adestrador.
Desta maneira, explica, “presen-
tamos un formato de competi-
ción de 1 contra 1 cun sistema 
de bandeiras, polo que os árbi-
tros deciden que bandeira-neno 
gaña cada enfrontamento. In-
tentaremos que sexa unha com-
petición entretida e que o públi-
co desfrute do evento xunto cos 
profesionais”.
Ademais, destaca que a catego-
ría Open inclúe unha categoría 
de júnior (15-17 anos) e de sé-

nior (18-30 anos) de alto nivel, 
na que se espera a participación 
de profesionais do taekwondo 
que sexan campións de España, 
medallistas... “Eu, ao estar com-
petindo a nivel internacional, 
teño moitos contactos e quero 
traer competidores de moito 
nivel para que fagan unha de-
mostración do nivel ao que se 
pode chegar; é dicir, mostrarase 
a evolución desde os máis pe-
quenos ata os profesionais máis 
maiores”. Isto, explica, encádra-
se no marco de que o 30 de no-
vembro, tres semanas despois 
da celebración do evento, terá 
lugar o Mundial de Hong Kong, 
no que participará Álex Losada, 
promotor do evento.

FOMENTAR A PARTICIPACIÓN. 
Álex Losada di que desde o 
club se mandarán invitacións 
a clubs de Galicia e de fóra de 
Galicia, xa que a intención é 
que o campionato teña unha 
participación moi alta. Desde o 
propio club de Sarria irán arre-
dor de 60 participantes, do club 
Neka de Monforte tamén... Non 
pode dar cifras exactas, pero o 
adestrador espera alcanzar a 

cifra que manexa a Federación 
Galega de Taekwondo cando 
celebra a Copa Xunta de Gali-
cia en fase autonómica, na que 
adoitan chegar ás 500 persoas 
participantes. “Se nós puidéra-
mos chegar a esas cifras, sería 
incrible”, recoñece.
Ademais, destaca que este 
evento servirá para poñer en 
valor non só o taekwondo e o 
deporte, senón tamén poñer no 
mapa Sarria, “que a xente dou-
tros lugares teña esta cita mar-
cada no calendario cada ano e 
veña visitar esta vila e coñeza o 
que ofrece e a súa relación do 
Camiño de Santiago. E que, se 
un día queren facelo, se animen 
a facelo”, destaca.
Isto tamén promove a creación 
de emprego e a mellorar a eco-
nomía da vila, xa que virá xente 
de lonxe e quedarán a fin de se-
mana coñecendo a vila, consu-
mindo nos restaurantes e bares 
e aloxándose nos hoteis da vila. 
“Xa que o Concello e as súas 
xentes se involucran para facer 
isto posible, nós tamén quere-
mos ser agradecidos e que reci-
ban algo a cambio e toda Sarria 
se beneficie”, conclúe Álex.

Poñen en valor Sarria no I 
Open do Camiño Vila de Sarria
Álex Losada, promotor da AC Taekwondo Sarria, e o Concello organizan 
este evento deportivo, que se desenvolverá o vindeiro 9 de novembro

“O campionato 
servirá para poñer 
en valor non só o 

taekwondo, senón 
tamén Sarria e o 

Camiño de Santiago, 
fomentando que a 

xente coñeza a vila”
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A Igrexa de San Marti-
ño do Real de Samos 
atópase a 2 quilóme-
tros da capitalidade 
municipal e chégase 

ao templo a través da LU-633, 
que une Samos co Concello de 
Triacastela, polo que forma par-
te do Camiño Francés que se 
percorre ata Compostela. Con-
cretamente, atópase descen-
dendo por un camiño que vai 
cara ao río Sarria.
A igrexa, de orixe románica e 
cuxa orixe data de finais do sé-
culo XII, está feita en cachotería 
de louseño e destaca pola súa 
pouca ornamentación, xa que 
non hai case decoración, só apa-
recen algúns carneiros, cabezas 
de cabalos, figuras humanas e 
motivos xeométricos na cornixa.
Pola súa parte, a nave está com-
posta por unha única nave rec-
tangular, cun cabido á entrada e 
unha ábsida de tramo recto que 
ten unha testeira redonda con 
arco dobrado e irregular que des-
cansa sobre un muro de división 
semicircular. Á súa vez, a ábsida 
está dividida en tres tramos de 
pilastras de pouco resalte.
Ademais, vense tres vans ou ocos 
de luz no hemiciclo, con derrame 
interior e arco de medio punto 
sen decoración pero cun plinto 
a cada lado, sendo o apoio das 
columnas. Nos vans norte e sur o 
arco pecha os seus extremos e na 
ventá central aparece pintada a 
doela e cruces pintadas, mentres 
que no arco menor aparecen sím-
bolos de soles con raios. 
No vano meridional consérvase 
un resto da doela da moldura 
en granito e a ambos lados do 

tramorecto ábrense dous nichos 
pequenos con arco de medio 
punto. Así, nas ventás da ábsida 
percorre a cabeceira unha mol-
dura de listel. Ademais, no muro 
da ábsida hai restos de pinturas 
nas que se aprecia a figura dun 
cazador con expresión de marti-
rio.
Con respecto á fachada princi-
pal, este é lisa cunha ventá no 
centro realizada tamén en ca-
chotería de lousa, mentres que a 
cuberta está a dúas augas, reali-
zada tamén con lousas. Pola súa 
parte, o muro do tambor é cego, 
e nos costados laterais da nave 
ábrense seteiras con arco ten-
dente á ferradura. 
Con todo, o arco triunfal que se 
abre na testeira é un sinxelo e es-
treito arco de medio punto, de-
formado polo uso do perpiaño. 
Trátase dun arco de medio pun-
to de liña irregular que descan-
sa sobre o muro a través dunha 
imposta axadrezado que se pro-
longa pola anchura do muro da 
testeira, sen chegar a exceder o 
cóbado. A estrutura está pintada 
simulando os bordes das doelas 
e dos perpiaños. Hai dous ocos 
sobre as impostas como resto do 
apoio para un peche do espazo 
presbiteral. Sobre o arco triunfal 
ábrese un van con derrame inte-
rior e deseño cadrado, debido á 
confluencia coa cuberta. 

MÁIS ELEMENTOS DO TEMPLO. 
Pola súa banda, o interior da 
nave móstrase como un espazo 
de gran altura, cuberta con ma-
deira a dúas augas sobre tirantes 
e dúas ventás achegan luz por 
cada lado. Con derrame interior, 

do mesmo xeito que nos absi-
dais norte e sur, trátase dun arco 
de medio punto retranqueado 
dobre arco de medio punto que 
pecha un pouco as súas marxes 
finais.
No muro norte atopamos un 
arco de medio punto, a modo de 
nicho, onde se encaixa o confe-
sionario. Aos pés da igrexa a pila 
de auga bendita apóiase sobre 
unha basea ática con garras. No 
interior da igrexa, destacan as 
pinturas ao fresco.
No exterior, as reformas apré-
cianse no oeste, cuberto polo 
cabido, que non corresponde ao 
orixinal románico. Dúas estreitas 
ventás rachan os muros laterais, 
sen decoración, co borde supe-
rior en arco de medio punto. 
Ademais, hai ménsulas con moi 

diversa decoración sosteñen 
unha acubilla en listel no lado 
meridional da nave, mentres 
que no resto do edificio sopor-
tan directamente o tellado. 
Dúas pezas son visibles desde a 
sancristía pola instalación dun 
cristal no teito. Neste lado sur 
tamén aparecen no alto do para-
mento, baixo as ménsulas, sec-
cións dunha moldura en listel. 
No muro norte a porta que co-
rresponde co nicho do confesio-
nario está alintelada e carece de 
ornamentación. No pinche da 
testeira ábrese, aproveitando a 
diferenza de altura entre nave e 
cabeceira, un van rectangular. 
A ábsida, pola súa banda, divíde-
se en cinco tramos por medio da 
construción de catro contrafor-
tes de aresta viva. Aquí o tellado, 

debido ás reformas que provoca-
ron o cambio de cuberta, apóia-
se directamente nas ménsulas, 
que son de similares caracterís-
ticas ás da nave. 
Estes contrafortes e a altura dos 
muros poderían indicar que no 
proxecto orixinal a cuberta sería 
abovedada e que non se conser-
va, pois os beirados parecen ser 
obxecto de reformas. 
Con respecto á historia desta 
construción, existe a lenda de 
que en San Martiño houbo un 
mosteiro baixo a advocación de 
San Esteban e San Martín nos 
tempos do rei Fruela I, o Cruel, 
rei de Oviedo de 757 a 768, que 
favoreceu o repoboamento a 
beiras do río Sarria e restaurou 
o Mosteiro de Samos, ao que foi 
anexionado en 822. 

A Igrexa de San Mariño do Real de Samos
Para chegar ao templo, hai que percorrer a LU-633, unha estrada que une o Concello de Samos co de Triacastela

DESCUBRINDO O PATRIMONIO


